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ÚVODNÍ SLOVO STAROSTY
Vážení Bzenčané,
bilancování na konci roku je možná běžné klišé. Vzhledem k tomu, 
že jsme právě i v polovině 4letého běhu jedné samosprávy, mi 
však trochu ohlédnutí dovolte. Zmíním pouze nejvýznamnější ře-
šená témata.

Tématem největším a zároveň prvním, kterým jsme se na rad-
nici začali intenzivně zajímat, je doprava. V moment našeho ná-
stupu na radnici se k nám již blížila stavba dálnice D55 v úseku 
5509, kterým bude doprava z dálnice svedena do našeho města 
a další pokračování dálnice bylo v nedohlednu. Spolu s okolními 
starostkami a starosty jsme vytvořili skupinu, která začala vyvíjet 
systematický tlak na příslušné státní instituce. Naším výsledkem 
je, že pan ministr dopravy přijel do našeho regionu a oznámil za-
hájení přípravy pokračování dálnice v  navazujícím úseku 5510 
a  5511 směr Rohatec. Díky do  té doby laxními přístupu státu 
se však zprovoznění navazujících úseků odhaduje na rok 2031. 
V rámci přípravy úseku D5510 jsme prosadili takové řešení, které 
počítá s možnou budoucí realizací tzv. „Velkého obchvatu měs-
ta“. Jedná se o přeložku naší průtahové silnice mimo intravilán. 
O zahájení přípravy takového záměru žádáme ŘSD. Do doby na-
šeho nástupu na něm však nepracovali. V případě tzv. „Malého 
obchvatu města“ vykupujeme nutné pozemky a řešíme přítom-
nou aktivní záplavovou zónu. Zahájili jsme také pravidelná jed-
nání s ŘSD ve věci kompenzačních opatření na naší průtahové 
silnici. Vyjednali jsme dvě okružní křižovatky a dva nové přechody 
pro chodce. Dále jednáme o třetí okružní křižovatce. V zájmu bez-
pečnosti města po spuštění dálnice bez jejího pokračování, jsme 
vyjednali umístění jednotky dálniční policie. Ta již dodržování do-
pravních předpisů nejen na naší průtahové silnici hlídá.

Velkým úkolem současné samosprávy je samozřejmě opra-
va zámeckého areálu. Budovy jsou v tento moment již stavebně 
stabilizovány, další stavební práce stále probíhají a často jste se 
o nich mohli dočíst i na stránkách tohoto zpravodaje. Co se týká 
využití, o tom s Vámi pravidelně diskutujeme na besedách. Pravé 
předzámčí se již adaptuje na hygienické zázemí. V případě levé-
ho předzámčí bude na začátku roku připraven k realizaci projekt 
dětské skupiny. Stejně tak bude na začátku roku k realizaci při-
pravena obnova zámecké lisovny na infocentrum se sálem a vi-
notékou místních vinařů. Všechny jmenované záměry s využitím 
dotací. Na  základě třetí poslední besedy zastupitelstvo finálně 
projedná dlouhodobý záměr adaptace hlavní budovy na radnici. 

S  tím se ostatně zámek v  roce 2002 
kupoval. K dalším diskusím tak zůstá-
vá už jen objekt zámecké kaple, kde 
na další besedě předložíme návrh mi-
nimálně na  její přeměnu na  muzeum 
a  knihovnu. Nádvoří pak bude tématem probíhající krajinářské 
studie celého parku v jeho původní rozloze.

Rozpracovaný územní plán nám pomohli do  smysluplné po-
doby dovést externí odborníci i vy na dvou veřejných diskusích. 
Nyní již je snad v takové formě, ve které bude opravdu kvalitním 
podkladem pro další rozvoj Bzence a v následujícím roce by měl 
být vydán.

Městské nemovitosti nejsou v dobrém stavu. O drobných pro-
váděných opravách se zmiňovat nebudu. Kompletně jsme zatím 
stihli opravit opuštěný dům č. p. 805, kde nyní sídlí již zmiňova-
ná dálniční policie. K soutěži na dodavatele je připraven záměr 
rekonstrukce obálky budovy spodní DPS 78 a MŠ v Kasárnách 
č. p.  500. Dále projektujeme kompletní záměr rekonstrukce  
č. p. 807 (bytový dům s rychlým občerstvením) a probíhá poptáv-
ka po projektu na rekonstrukci č. p. 85 (pošta). Dílčí opravy byto-
vého fondu probíhají kontinuálně. Velkou akcí byla rekonstrukce 
hyg. zázemí na základní škole.

Rekonstrukce Vašich ulic je přece jen součástí údržby, kterou 
každoročně musí řešit každá obec. Kromě drobných oprav jsme 
během dvou let kompletně opravili 12 ulic. Dalších 7 je aktuál-
ně v projektové přípravě. Omlouváme se, že nemůžeme spravit 
všechny najednou.

Na závěr bych rád opět zmínil některé události z naší komunity 
a spolkové činnosti. Proběhlo každoroční milé setkání s našimi 
seniory. Mám radost, že Vás dorazilo tolik. Přinesli jste tolik ener-
gie a elánu, že se potvrdilo tvrzení, že na věku opravdu nezáleží. 
Smíšenému pěveckému sboru Jaroslav přeji k 50. letému výročí, 
aby neztratil svůj humor a  nadhled. Přeji Vám spoustu dalších 
dlouhých let, po které nás ostatní budete stále obohacovat krás-
ným zpěvem.

Všem Bzenčankám a Bzenčanům přeji klidný advent a do no-
vého roku pak pevné zdraví a dostatek času pro své blízké. Zdán-
livě obyčejné chvíle se svými blízkými jsou přeci jen to nejvzác-
nější, co nám život nabízí.

Erik Ebringer

VÝPISY ZE ZASTUPITELSTVA A RADY
Z usnesení 12. zasedání Zastupitelstva města Bzence  
konaného dne 11.09.2024
Zastupitelstvo města BERE NA VĚDOMÍ:
•  Složení slibu nové členky Zastupitelstva města Bzence paní 

Moniky Samsonové.
•  Výsledek hospodaření města za  I. pololetí roku 2024, který 

skončil kladným výsledkem ve výši 7 436.943,81 Kč.

Z usnesení 52. schůze Rady města Bzence konané  
dne 28.08.2024
Rada města SCHVALUJE:
•  Uzavření Dohody o  průjezdu vozidel mezi městem Bzenec 

a spol. PIKA, a.s. Předmětem dohody je umožnění průjezdu vo-
zidel do 3,5 tuny přes pozemky spol. PIKA za účelem zajištění 
objízdné trasy po dobu uzavírky silnice I/54, a to za jednorá-
zovou finanční kompenzaci 40.000 Kč. Kompenzace nákladů 
spojených s  potřebou elektřiny je stanovena na  10.000 Kč. 

Smluvní pokuta za porušení jednotlivých smluvních povinností 
je stanovena na 10.000 Kč. 

•  Uzavření Smlouvy o ostraze mezi městem Bzenec jako objed-
natelem a spol. M Security and Cleaning s.r.o. jako poskyto-
vatelem. Předmětem je zajištění ostrahy na pozemcích spol. 
PIKA, na kterých bude umožněn průjezd vozidel v souvislosti 
s uzavírkou silnice I/54, a to za cenu 302,50 Kč vč. DPH za jed-
nu hodinu provádění ostrahy jedním pracovníkem. Výpovědní 
lhůta činí 14 dní. 

•  Cenovou nabídku na stavbu „Obnova chodníku P. O. Hviezdosla-
va“ od spol. DAC Těmice s.r.o. za cenu 454.111,06 Kč vč. DPH. 

•  Cenovou nabídku na PD DSP+DPS včetně zaměření a inženýr-
ské činnosti na záměr „Stavební úpravy parkoviště u č. p. 805, 
nám. Svobody, Bzenec“ od Projekty Sukup s.r.o. za nabídko-
vou cenu 108.900 Kč vč. DPH. 

•  Cenovou nabídku na zpracování podkladů a žádosti o dotaci 
na  akci „Rekonstrukce veřejného osvětlení města Bzenec – 
KOMPONENTA 2.2.2. NÁRODNÍHO PLÁNU OBNOVY“ od Osvět-
lení a energetické systémy a.s. za nabídkovou cenu 88.330 Kč 
vč. DPH. 

Z usnesení 53. schůze Rady města Bzence konané  
dne 18.09.2024
Rada města SCHVALUJE:
•  Uzavření Smlouvy o  dílo na  stavbu „Hygienické zařízení pro 

veřejnost v zámeckém areálu Bzenec“ mezi městem Bzenec 
jako objednatelem a  spol. STAMOS Uherské Hradiště, spol. 
s.r.o. jako zhotovitelem. Předmětem je zhotovení stavebních 
úprav pravého předzámčí zámku spočívajících v adaptaci části 
stavby na veřejné toalety za cenu 6 636.965,02 Kč vč. DPH.

•  Cenovou nabídku na  úpravy a  zkapacitnění elektroinstalace 
NN v zámeckém parku od Elektromontáže FIŠER s.r.o. za na-
bídkovou cenu 276.873,41 Kč vč. DPH.

•  Cenovou nabídku na „Koncepci dopravy v klidu ve vybraných 
částech města Bzenec – analytická část“ od Saba ClickPark 
s.r.o. a  ČVUT v  Praze Fakulta dopravní za  nabídkovou cenu 
302.379 Kč vč. DPH.

•  Cenovou nabídku na  zpracování a dodání PD ve  stupni DPS 
na projekt „Dětské skupiny – Zámek Bzenec, Dokumentace 
pro provádění stavby“ od  Srđan Marković architektonický  
ateliér s.r.o. za nabídkovou cenu 1 185.800 Kč vč. DPH. Doda-
vatel byl vybrán v rámci poptávky v předchozím stupni projek-
tové dokumentace.

Rada města NESOUHLASÍ:
•  Se záměrem „ZAŘÍZENÍ KE  SKLADOVÁNÍ, ÚPRAVĚ A  VYUŽI-

TÍ STAVEBNÍCH ODPADŮ – RECYKLAČNÍ STŘEDISKO SYTYS  
BZENEC – NAVÝŠENÍ KAPACITY“ v k. ú. Bzenec, v lokalitě Bze-
nec – Kolonie, posuzovaného ve smyslu zákona č. 100/2001 
Sb., o posuzování vlivů na životní prostředí, ve znění pozděj-
ších předpisů.

Z usnesení 54. schůze Rady města Bzence konané  
dne 09.10.2024
Rada města SCHVALUJE:
•  Cenovou nabídku spol. STRABAG a.s. na  opravu místních 

komunikací v  ulicích Pod Vinohrady a  Sokolská za  cenu 
680.543,78 Kč (Pod Vinohrady) a  1.188.197,91 Kč vč. DPH 
(Sokolská).

•  Vyhlášení VZ „Rekonstrukce veřejného osvětlení města Bze-
nec – II. Etapa“.

•  Realizaci projektu „Bzenec – rozvoj služeb eGovernmentu“ 
s ohledem na avízo o poskytnutí dotace z MMR, která dosahuje 
výše cca 5,1 mil. Kč (cca 85% nákladů). 

Z usnesení 55. schůze Rady města Bzence konané  
dne 30.10.2024
Rada města SCHVALUJE:
•  Cenovou nabídku na  stavbu „Kasárna – chodník“ od  spol.  

RYBÁRIK, s.r.o. za cenu 444.070,06 Kč vč. DPH.
•  Cenovou nabídku na  provedení hydrogeologických posudků 

v rámci 6 řešených oprav místních komunikací ve městě Bze-
nec od spol. Regiozona s.r.o. za celkovou cenu 145.200 Kč vč. 
DPH v souladu s dotačními podmínkami. Jedná se o záměry 
realizace MK v ul. Sportovní, J. Plachty, Za Humny, Vracovská / 
Krátká, ul. Zámecká (odbočka), plocha ze MěÚ.

•  Cenovou nabídku na provedení stavebně technického a myko-
logického průzkumu v rámci záměru „Dětská skupina na zám-
ku Bzenec“ od  STEPRO – stavebně technické průzkumy 
za cenu 86.273 Kč vč. DPH.

•  Upravenou cenovou nabídku od na PD DSP a DPS záměru „Sta-
vební úpravy a přístavba městského domu č. p. 807, Bzenec“ 
od  subjektu Ing.  arch. Vladislav Králíček. DSP: 250.000 Kč, 
DPS: 220.000,- Kč. Dochází k  ponížení řešení o  dvorní část, 
bourací práce zůstávají. Dodavatel není plátce DPH.

•  Cenovou nabídku na zaměření a STS záměru novostavby by-
tového domu a řešení vnitrobloku č. p. 807 a 808 „Novostavba 
bytového domu na parc. č. 1309, 1 310, 1311 v k. ú. Bzenec, 
Bzenec “ od subjektu Ing. arch. Vladislav Králíček. Zaměření 
stávajících konstrukcí vč. geodetického zaměření: 30.000 Kč, 
STS: 120.000 Kč. Dodavatel není plátce DPH. 

Z usnesení 56. schůze Rady města Bzence konané  
dne 06.11.2024
Rada města SCHVALUJE:
•  Výběr nejvhodnějšího dodavatele v  rámci VZ na dílo „Obnova 

střešního pláště Kasárna 1 478, Bzenec“, a to spol. IZOLMONT CZ  
s.r.o. za cenu 3 186.843 Kč vč. DPH. Uzavření smlouvy o dílo 
s tímto dodavatelem.

•  Uzavření Dodatku č. 3 ke smlouvě o dílo mezi městem Bze-
nec jako objednatelem a  subjektem Stolařství Josef Pintera 
jako zhotovitelem. Předmětem dodatku je zhotovení okenních 
a dveřních výplní v soklové části čelní fasády hl. budovy zámku 
(2 ks dveří, 6 ks oken) za cenu 204.562,60 Kč vč. DPH na zá-
kladě předložené CN. Součástí je demontáž stávajících výplní 
a montáž nových dodaných.
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PROBĚHLÉ REKONSTRUKCE VAŠICH ULIC
V uplynulých dvou letech jsme se v rámci běžné údržby městského 
majetku věnovali také nutným opravám Vašich ulic. Probíhaly drob-
né opravy např. výmolů a kanalizačních vpustí, o kterých se rozepi-
sovat nebudu. Co se týká kompletních rekonstrukcí, bylo opraveno 
12 ulic. Ve většině se jednalo nejen o nové povrchy, ale také o reali- 
zaci nových podkladních vrstev a revizi inženýrských sítí.

Realizovány byly ulice Mlýnská, Zahradní, P. O. Hviezdoslava, 
spojnice Tyršova / Vracovská, Novosady (za  sokolovnou), Ve-
selská, Pod Vinohrady, Palackého, plocha před bytovými domy 

v Kasárnách, Slunečná, K. Klostermanna (odbočka) a Sokolská.  
Celková investice na  tyto akce činila cca 50 mil. Kč. Přislíbeny 
jsou dotace v částce cca 18 mil. Kč.

V projektové přípravě je dalších 7 ulic, a to J. Plachty, Za Humny, 
Podhájí, Sportovní (u parku), plocha za radnicí, Zámecká (odboč-
ka) a spojnice Krátká / Vracovská. Nejsou to však všechny místní 
komunikace, které je třeba řešit. Bohužel však není možné spravit 
vše najednou a další evidujeme do následujících etap přípravy.

Erik Ebringer

POLICIE SE VRACÍ DO BZENCE
Vážení spoluobčané,
v momentě, kdy čtete tyto řádky, je už pravděpodobně spuštěn 
úsek dálnice D55 5509. Ten svádí veškerou dopravu z  dálnice 
na  naši průtahovou silnici I/54. O  krocích, které v  souvislosti 
s  očekávaným nárůstem dopravy v  našem městě podnikáme, 
jsme vás detailně informovali i v jednom z minulých čísel zpra-
vodaje. Níže bych vás však rád seznámil s projektem, který se 
nám právě podařilo dokončit. Jedná se o  rekonstrukci domu  
č. p.  805, do  kterého se právě nastěhovala jednotka dálniční 
policie, výjezdní služebna obvodního oddělení policie, dálková 
ohlašovna policie tzv. POL – POINT a dálková kancelář Pojišťovny 
ministerstva vnitra. 

Celá záležitost začala právě záměrem umístění POL-POINTu 
v našem městě. Když kvůli tomu přijel na radnici ředitel Policie 
Jihomoravského kraje brigádní generál Leoš Tržil, svěřili jsme se 
mu s nesnadnou dopravní situací našeho města. Požádali jsme 
jej, zda by do Bzence nemohl znovu umístit plnohodnotnou jed-
notku policie, když v minulosti došlo k jejímu odchodu. Personální 
situace Policie ČR není uspokojivá. Přesto nám po několika jedná-
ních pan generál podal ruku a slíbil, že do našeho města dočasně 
umístí jednotku dálniční policie, která se měla zřídit v Rohatci. 
Tam se tato jednotka po dokončení navazujících úseků dálnice 
také přesune. Nyní bylo nutné najít pro dálniční policii prostor. 

Právě v budově č. p. 805 od roku 1969 do roku 2012 policie 
sídlila. Od  jejího odchodu je budova nevyužívaná, žádný nájem 
z ní neplyne a  jako spousta dalších městských nemovitostí po-
třebuje celkovou rekonstrukci. Slib pana generála padl asi na za-
čátku roku 2023, jednotka musela být funkční už k  listopadu 
2024. Od poptávky po projektantovi, přes studii, dokumentaci pro 
stavební povolení, dokumentaci pro provádění stavby, veřejnou 
zakázku na dodavatele, realizaci až po kolaudaci je běžně na rad-
nici potřeba doba několika let. My jsme tedy stáli před šibenič-
ním termínem. Na studii rekonstrukce začala pracovat Ing. arch. 
Regína Kubrická v březnu 2023. Stavební povolení bylo obdrženo 

v srpnu 2023. Smlouvu o dílo jsme na základě veřejné zakázky 
podepsali se spol. STAMOS v lednu 2024. Veřejné zakázky se zú-
častnilo 14 firem. Přesto podal anonym podnět na ÚOHS, ve kte-
rém tvrdil, že podmínky soutěže byly pro některé menší firmy 
příliš tvrdé a tedy diskriminující. ÚOHS však uznal, že k žádnému 
pochybení nedošlo. Stavba tak byla zkolaudována za cca rok a půl 
od prvních čar studie rekonstrukce. Mrzí nás, že se slavnostního  
otevření nemohl ze zdravotních důvodů účastnit tehdejší náčelník 
obvodního oddělení, pan Jaroslav Polášek. Tento náš občan v bu-
dově sloužil až do svého odchodu do důchodu a v letošním roce 
oslavil úctyhodných 98 let.

Děkuji panu generálovi, že svůj slib splnil. Na oplátku po Policii 
ČR nepožadujeme za prostory nájem, ale pouze úhradu energií 
a údržby. Takto to ostatně bývá u  jednotek policie v městských 
objektech zvykem. Již nyní můžeme pozorovat, že jednotka je 
na silnicích v našem katastru opravdu aktivní a je Bzenci ku pro-
spěchu. Zapojila se například i do zvýšeného dohledu místních 
komunikací v souvislosti s uzavírkou I/54. V souvislosti se spuš-
těním dálnice jsme vyjednali, že na  odbočeních ze silnice I/54 
na silnice druhých tříd budou umístěny zákazy vjezdu pro tranzit-
ní nákladní dopravu. To, aby motivace této dopravy jet z dálnice 
na Bzenec byla co nejmenší. Rovnou na silnici I/54 zákaz vjezdu 
ze zákona umístit nelze. Velkým úkolem jednotky dálniční policie 
bude právě to, aby byly tyto zákazy vjezdu respektovány. 

Miroslav Goliáš
Ulice P. O. Hviezdoslava

Ulice Mlýnská

Ulice Novosady

Propoj ulice Tyršova a Vracovská

Ulice Pod Vinohrady

Ulice Palackého

Ulice K. Klostermanna (odbočka)

Ulice Slunečná

Ulice Veselská

Ulice Kasárna

Ulice Sokolská

Ulice Zahradní
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NĚCO Z MĚSTA K 15. 11. 2024
Čas neúprosně plyne. Říká se, že nejrychleji utíká starším lidem 
a rodičům s malými dětmi. Pravdou ale je, že nám všem ubíhá 
stejně rychle, i když možná ne stejně spravedlivě. Každopádně 
nám novým zastupitelům a novému vedení města to uteklo tak 
rychle, že jsme se dostali do poloviny čtyřletého volebního obdo-
bí. Lehce se tedy dá ohlédnout a zhodnotit, že to byly dva rychlé 
a náročné roky. V prvním roce načíst problematiku o  fungování 
města, zmapovat situaci rozdělané práce a projektů. V tom dalším 
plánovat, projektovat a současně zachovat minimálně standart-
ní chod města. Bylo toho někdy hodně, ale s  tím jsme počítali 
a s tím jsme do toho šli. Troufnu si říct, že je to ve městě vidět 
a s trochou nadsázky i cítit. Ale samozřejmě jsou ti, co to ocení, 
i ti, co jsou nespokojení. Ale to je tak vždycky. A plán na další dva 
roky, tedy zbytek volebního období? Nepolevovat, plánovat, pro-
jektovat, opravovat a zvelebovat naše krásné městečko.

REKONSTRUKCE SILNICE PŘES MĚSTO I/54  
+ DÁLNICE D5509

Rekonstrukce silnice přes Bzenec sice byla dlouhodobě pláno-
vána a upozorňovali jsme na ni, ale i nás, jakožto vedení města, 
zaskočila stěžejní informace ani ne měsíc před jejím zahájením. 
Dozvěděli jsme se, že uzavírka z důvodu rekonstrukce (zbourání) 
mostu na Babí bude úplná. Přitom podle původního plánu měla 
být jen částečná, tedy první jedna polovina, pak druhá polovina 
a  průjezdnost bez nákladní dopravy na  semafory. Jako vedení 
města jsme k  takto naplánované rekonstrukci a uzávěře podali 
nesouhlasné stanovisko. Nepomohlo to. Vyšší moc zasáhla . 

Narychlo se alespoň podařilo panu starostovi a místostarosto-
vi zajistit průjezdnost přes areál firmy PIKA (nyní už RAPA). Sice 
to město stálo asi třičtvrtě milionu korun, ale osobně jsem pře-
svědčen o tom, že to bylo správné rozhodnutí, a že ho spousta 
lidí ocenila. Zejména pak záchranné složky. Možná, že zkrácení 
cesty někomu dokonce zachránilo život. Samozřejmě se ale našli 
i nespokojení a naštvaní lidé. Pak se našli s prominutím i blbci, 
kteří tam vjeli s nákladními vozy, vjížděli bez povolení, jezdili pří-
liš rychle… Ale je i řada lidí, kterým došlo, že město nemuselo 
udělat nic, a že by se muselo jezdit přes Těmice, Syrovín, a nebo 
dokonce dle doporučené objízdné trasy přes Rohatec do Kyjova, 
ale i do sousedního Vracova. 

Náročné a obtěžující bylo i  to, že si spousta řidičů zkracovala 
nebo zrychlovala cestu přes místní komunikace, zejména pak přes 
ulici Bzinskou, J. Baráka, Horní náměstí a další. Někteří bezohlední 
řidiči to měli jako závodní dráhu. V  tuto chvíli by už dle příslibu 
STRABAGu měly být uzávěry za námi, opravy skončí 30. 11. Všem 
bych chtěl na tomto místě poděkovat za trpělivost a pochopení.

Co se D5509 týká, tak tam práce pokračují, avizované spuštění 
provozu je naplánováno na 18. 12. 2024 - „dárek k Vánocům.“ 
Aby se politik nažral a poplácal po ramenou a druhá polovina dál-
nice zůstane nedodělaná. Kdy budou čtyři jízdní pruhy, se teprve 
dozvíme. Z našeho pohledu a vzhledem k provozu ve městě, čím 
později tím lépe. 

A abychom se neradovali předčasně, tak teprve příští rok se 
budou budovat pravděpodobně dva kruhové objezdy (u kasáren 

a  na  náměstí) a  také ochranné ostrůvky pro chodce (u  Penny 
a kasáren). A proč to neudělali rovnou teď? Nemají naprojektová-
no, povoleno ani vysoutěženo, kdo to postaví. A jestli vás napad-
ne, proč tedy teď položili nové asfaltové koberce a opravovali? 
Já říkám, že stát je nejhorší hospodář. Takže s dalšími uzávěrami 
v příštím roce přeji všem pevné nervy. 

NOVÁ SPORTOVIŠTĚ – FOTBALOVÉ HŘIŠTĚ,  
HŘIŠTĚ OLŠOVEC

Některým z vás neuniklo, že po dlouhých letech a plánech byla 
na ulici Zámecká zahájena výstavba nového fotbalového hřiště 
s umělým povrchem - imitace trávy třetí generace. Hřiště bude 
mít rozměr čisté hrací plochy 60 x 100 metrů (od lajny po lajnu) + 
výběhové prostory, tedy celý rozměr bude 66 x 108 metrů. Bude 
celé oplocené aosvícené a bude mít také vyhrazený prostor pro 
diváky. Předpokládaný termín dokončení bude pravděpodobně 
březen 2025, jak dovolí počasí. 

Jedná se o investici za cca 30 milionů korun včetně DPH. Od-
díl jako žadatel obdržel dotaci 21 milionů korun (70 %) z Národní 
sportovní agentury. Město to tedy bude stát cca 9 milionů korun, 
přičemž v rozpočtu města na rok 2024 bylo rezervováno 25 mi-
lionů. Doufali jsme  minimálně v 50 % dotaci, takže výsledných 
70 % je nad naše očekávání. Konečné vyúčtování a výsledek sdě-
líme až po dokončení a předání díla. Nicméně sportovci i my se 
již nyní těšíme na zahájení provozu a zlepšení zázemí pro sport 
ve Bzenci. Nespokojený možná bude pouze člověk, který na spor-
tovce podal udání na Úřad pro ochranu hospodářské soutěže. Ten 
vše prověřil a  udání odložil jako bezpředmětné. Mimochodem, 
takových udání je na město více. 

No a proto, že se díky dotaci ušetří část finančních prostředků, 
jsme se jako rada a snad i jako zastupitelstvo (zasedne 18. 12. 
2024) dohodli, že finance necháme ve sportu pro veřejnost. Tyto 
prostředky spojíme s participativním rozpočtem pro rok 2024 (500 
tisíc korun), který vyhrál projekt opravy povrchu hřiště v Olšov- 
ci za Coopem. Takže se Olšovjákům omlouváme, že to nebude 
oprava, ale úplně nové multifunkční sportovní hřiště (fotbal, bas-
ketbal, tenis...) z litého povrchu, podobné jako je u základní ško-
ly. Nyní probíhá příprava a nacenění. Finální částku pak chceme 
dát do rozpočtu města na rok 2025. Následovat bude vizualizace 
celého prostranství (sportovní plocha, dětské hřiště, workoutové 
prvky) a teprve po shodě bude projektové řízení. Všechno včetně 
realizace chceme stihnout v roce 2025, primárně mluvíme o mul-
tifunkčním hřišti. 

Doplním info, že rekonstrukce stávající plochy byla zastave-
na i  z  důvodu, že se aktuálně plánuje oprava ulice J. Plachty, 
a to i kolem stávajícího hřiště po celé jeho délce. Stávající hřiště 
– asfalt zasahuje asi 1,5 metru do pozemku cesty. Nová cesta 
bude rozšířena právě o tento zábor, a tím bude umožněno jednak 
podélné stání a současně také pohodlné najíždění do přilehlých 
ulic. Jako rodilý Olšovják budu za nové hřiště moc rád, to stávající 
(původně se škvárou a následně se stávajícím asfaltem) si pama-
tuji z aktivní činnosti ještě já. Současně věřím, že nové hřiště při-
láká ke sportu mnoho dětí, mladých, ale třeba i nějaké dospěláky. 

V této lokalitě a vlastně v celém Olšovci není jiná oficiální plocha 
ke sportování. Musíme to tedy napravit a pokračovat i jinde.

ÚZEMNÍ PLÁN

Město má nyní už několik let zpoždění s pořízením nového územ-
ního plánu, stávající je jeden z nejstarších v kraji. Nový územní 
plán již prošel oficiálně přes zastupitelstvo města, takže město 
neblokuje jeho schvalování. Nyní územní plán prochází dotčený-
mi orgány (Životní prostředí, Povodí Moravy…) a  současně ho 
dopracováná Ing. Kabeláč jako jeho zpracovatel. Pokud do toho 
někdo, jak se lidově říká „nehodí vidle,“ tak by mohl být schvá-
len do  pololetí příštího roku. Znovu zdůrazním, že to nyní není 
na městě Bzenec. 

Ale abychom jen nečinně nečekali na schválení nového územ-
ního plánu, máme jako město (starosta a místostarosta) již nyní 
za sebou několik jednání například k lokalitám k výstavbě. Výstu-
pem je to, že v lokalitě Bažantnice budeme již v roce 2025 chystat 
vizualizaci celého území. Chceme zahájit projektovou dokumen-
taci a  ideálně zařídit všechna povolení tak, aby se v roce 2026 
mohla realizovat parcelace i  infrastruktura včetně inženýrských 
sítí… Do rozpočtu na rok 2025 chceme proto na uvedené čin-
nosti alokovat finanční prostředky. Velkou výhodou je, že tady má 
město ve vlastnictví asi 60.000 m2 pozemků, což je pro zahájení 
činností zásadní. Již nyní je po právě absolvovaných jednáních 

jasné, že lokalita Bažantnice není v aktivní záplavové zóně, což 
potvrdilo Povodí Moravy. Bude zde tedy možné připravit zástavbu. 
Je také jasné, že se lokalita bude muset terénně navýšit, což by 
měla v rámci záplavových křivek připravit firma Aquatis. Vypadá 
to, že se konečně pohneme z místa a budeme mít pozemky pro 
výstavbu. 

Výstavbu řešíme i  v  lokalitě Pod Krefty. Je vypracována zá-
kladní studie členění pozemků a jejich poměrové řešení pro vy-
budování infrastruktury a  inženýrských sítí s ohledem na vlast-
nickou struktura pozemků v  této lokalitě. Tady je však situace 
proti Bažantnici opačná, pozemky dominantně vlastní soukromé 
osoby, město jich vlastní minimum. Proto v nejbližších dnech pro-
běhne jednání s vlastníky a podle jejich přístupu a ochoty spolu-
pracovat se rozhodneme, jak dál postupovat. Nicméně věříme, 
že i  tady může dojít k posunu, a že i  tuto lokalitu bude možné 
připravovat k postupné zástavbě.

Závěrem tohoto příspěvku a  současně závěrem tohoto roku 
mi dovolte, aby vám poděkoval za přízeň v tomto roce a požádal 
o přízeň i v roce následujícím. Mohu vám všem slíbit, že se bude-
me i nadále snažit pro město i pro občany dělat maximum.

Všem současně přeji v první řadě pevné zdraví. Mějte rádi své 
blízké, važte si svých rodičů i starších lidí, žijte v lásce a pokoře 
a nenechte se otrávit blbou náladou ve společnosti. 

Mějte se fajn.
Pavel Hartman, Váš zastupitel a radní

REŽNÉ ZDIVO ZÁMECKÉHO PORTÁLU ZRESTAUROVÁNO
Stavební práce na obnově fasády - průčelí hlavní budovy zámku 
běží opět naplno. Nově se vybranému zhotoviteli (společnosti RE-
NOVA s.r.o.) podařilo do příchodu zimy a nízkých teplot dokončit 
některé důležité vrstvy i postupy. 

Dominanta průčelí zámku - cihelný portál byl mechanicky 
očištěn. Restaurátorskou hmotou byly doplněny a vymodelovány 
chybějící nebo poškozené cihly včetně spár, a to ve čtyřech zá-
kladních cihelných tónech, které jsou na zdivu portálu zastoupe-
ny nejvíce. Jakmile to počasí dovolí, tak dojde ke konečné úpravě 
spár i konzervaci - hydrofobizaci povrchu. 

Na  balkoně se po  loňské celkové sanaci klenby včetně po-
kládky nové žulové dlažby dokončuje restaurace kamenných 
prvků. Z vnější strany budou omítnuty pilíře kamenné balustrády. 

Po mnoha desetiletích zane-
dbávání údržby budete moci 
brzy spatřit portálv jeho pů-
vodní kráse i originalitě. 

Stihlo se také dokončení 
nové kvalitní omítkové vrst-
vy (jádro + štuk) věže i stěny 
vlevo od  portálu. Pokračo-
vat bude hmotové doplnění 
a omítání lizenových - před-
sazených rámů s následnou imitací cihelného zdiva. 

Libor Kuchař, Vít Vratislavský, Obnova bzeneckého zámku

PODPORA PRO RODINY A DĚTI S TRÁPENÍM
Dlouhodobě se v  Educante věnujeme pečujícím. V  posledních 
dvou letech jsme ale rozšířili naše služby také pro rodiny s dětmi. 
Vedlo nás k tomu několik cest. 

Po  letech strávených s pečujícími (osoby, které pečují o  své 
blízké v domácím prostředí) jsme si uvědomili, že se do péče vždy 
zrcadlí vztahy v  rodině, především ty mezi rodiči a  dětmi. Po-
kud jsou v pořádku, má pečující rodina méně problémů. Ale ruku 
na srdce. Kdo z nás má se svým rodičem ideální vztah? Velmi 
často se v  těžkém období, kdy je rodič odkázaný na péči své-
ho potomka, dostávají do popředí nevyjasněné problémy, křivdy, 

nebo traumata z dětství. Ty mnohdy rozhodují o tom, zda se ro-
dina do péče pustí, nebo to ani nezkusí a rovnou hledá pobytové 
sociální, či zdravotní služby. Že jsou vztahy v rodině důležité, je 
všeobecně známá věc. Ale v případě péče o jednoho z jejích členů 
se ukazuje konkrétně, proč je důležité na nich pracovat. A čím 
dříve začneme, tím lépe.

V  rodinách, které pečují o  děti s  postižením, jsme narazili 
na  jedno z úskalí dlouhodobé péče. Druhé dítě v rodině, to bez 
postižení, často strádá nedostatkem pozornosti rodičů, možností 
trávit s nimi čas bez nutnosti podřizovat se péči o sourozence. 
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Takové dítě se může cítit tak trochu „na druhé koleji.“ Jak tedy 
zařídit, aby se tak necítilo, když jiné řešení situace nemá, protože 
péče o sourozence je pro rodiče enormně náročná?

A odtud už byl jen malý kousek k podpoře dětí, které ač nema-
jí sourozence s postižením, mají řadu trápení, se kterými si neví 
rady. Doba po-covidová s sebou přinesla mnohé, a ne vždy vítané 
změny. Máme tím na mysli zvýšený počet psychických problémů 
dětí a  mladistvých. Deprese, úzkosti, sebepoškozování, pokusy 
o  sebevraždu, poruchy učení, příjmu potravy a  podobně. Zní to 
děsivě a ještě děsivější jsou počty ohrožených dětí, které lze vy-
číst ze statistik Národního ústavu duševního zdraví (www.nudz.
cz). Podle Světové zdravotnické organizace až 14 % dětí a dospí-
vajících ve věku 10-19 let zažije nějakou formu duševního one-
mocnění. Navíc polovina prvních příznaků duševních onemocnění 
se projeví již před čtrnáctým rokem věku.

Pokud se rodiče či děti (nad 15 let mohou přijít bez rodičů) 
rozhodnou vyhledat pomoc, mohou se obrátit také na  Educan- 
te. Konzultace probíhají pod vedením zkušeného terapeuta, a po-
kud je třeba také za podpory sociálního pracovníka.  

Nemají nahradit dlouhodobou terapii, a  proto jsou omezené 
počtem hodin. Jsou však k dispozici téměř okamžitě. Je možné 
je využít v období, kdy se čeká na vyšetření u psychiatra, nebo 
na  dlouhodobou terapii u  psychoterapeuta. Protože se při naší 
práci zaměřujeme na celou rodinu, podpory v rámci našich pro-
jektů se dostane také rodičům. Ať už se jedná o problémy s vý-
chovou, nebo o problémy partnerské. Pomáháme dětem i rodičům 
zorientovat se v situaci, hledat vlastní zdroje, pojmenovat potřeby 
a naplánovat řešení.  

Jste-li rodina s dětmi a nacházíte se v obtížné situaci, obraťte 
se na nás. Sídlíme V Městské knihovně v Kyjově a najdete nás 
v prvním patře. Více informací: www.educante.cz, 776 076 237.

Zuzana Navarra

20 LET MAS KYJOVSKÉ SLOVÁCKO  
V POHYBU – BILANCUJEME A DĚKUJEME!
Milí krajané, obyvatelé obcí Kyjovského Slovácka,
s koncem roku 2024 se společně ohlížíme za uplynulým obdobím, 
které je pro nás v MAS Kyjovské Slovácko výjimečné – slavíme 
totiž 20 let naší činnosti. Dvě dekády, během kterých jsme se sna-
žili přinášet do našeho regionu nové příležitosti, projekty a rozvoj.
Co se všechno děje v Kyjovském Slovácku? 

Stačí se projít po našich obcích a uvidíte to sami. Nové hřiště, 
vybavené klubovny pro spolky, moderní knihovny, šikovné stroje 
na údržbu zeleně, učebny jako z budoucnosti a spousta dalšího. 
Podpořené projekty už počítáme na stovky a stejně tak jsou to 
stovky milionů korun, které přitekly do našeho regionu díky naší 
činnosti s využitím dotací EU, zejména programu Komunitně ve-
dený místní rozvoj a dalším programům. 
Co dalšího nás zaměstnává? 

Prostřednictvím projektu „Místní akční plán rozvoje vzdělává-
ní“ se snažíme zlepšovat podmínky a kvalitu vzdělávání v našich 
školách. Projekt „Budujeme komunitu od úsvitu do úsvitu“ je zase 
zaměřen na posílení spolupráce a rozvoje sociálních služeb a také 
na aktivizaci našich seniorů. Projektem „Zelená úsporám Light“ 
pomáháme lidem k  dotacím na  zateplování rodinných domků 
a pořizování solárních systémů ohřevu vody. V rámci Centra slu-
žeb pro obce podáváme pomocnou ruku a připravujeme společné 
projekty pro naše obce. Zabýváme se i problematikou komunitní 
energetiky a budujeme kapacity pro její rozvoj v regionu. Na roz-
voji cestovního ruchu se podílíme v rámci Turistické asociace Slo-
vácko. To vše přispívá k tomu, aby bylo Kyjovské Slovácko živým 
a moderním regionem!
A jak jsme si užili letošní rok?

Letošní rok byl také plný setkání a akcí, které nám připomněly 
sílu komunity našeho regionu. Velikonoce jsme zpestřili „Veliko-
noční beránkovou výzvou“, uspořádali jsme další ročník benefič-
ního cyklovýletu „Na kole dětem“, zorganizovali jsme „Sousedský 

pochod pro mozek“ 
i setkání adoptivních 
rodičů našich houpa-
ček a  příznivců pro-
jektu „Rozhoupaná 
kyjovská krajina“. 
Pozvali jsme „Cim-
bály na ulici“, podíleli 
jsme se na akci „Bu-
doucnost řemesel“, 
připravili jsme gran-
tový program „Malé 
věci kolem nás“. Byli 
jsme aktivní i na poli 
kultury a  uspořádali 
jsme besedu s  li-
terátem a  malířem 
Jaroslavem Kovan-
dou, publikovali jsme 
knihu spisovatele 
a  právníka Josefa Holcmana „Sklepokruhy“, která s  humorem 
i hloubkou přináší pohled na vinařství a tradice našeho regionu. 
Vydali jsme nástěnný cestopisný kalendář „Blízký východ na pře-
lomu tisíciletí“ fotografa prof. Dr. Vítězslava Otruby z cesty po ze-
mích blízkého východu. Mohli jste se s námi setkat i na vzděláva-
cích akcích, seminářích, přednáškách a workshopech, které jsme 
během roku uspořádali. 
Co nás čeká v budoucnu? 

Chceme v  naší práci pokračovat a  přispět k  dalšímu rozvoji 
Kyjovska. Proto neustále hledáme nové možnosti, jak posílit spo-
lupráci s obcemi, místními spolky, podnikateli a obyvateli. Bude-
me dál pořádat setkání, diskutovat o potřebách regionu a hledat 

jejich řešení. V našem hledáčku je i rozvoj komunitní energetiky, 
pomoc obcím a podnikům využívat moderní technologie. Za dů-
ležité považujeme i podporu vzdělávání stejně jako podněcování 
mezigeneračních aktivit, předávání dovedností, ochranu a udržo-
vání tradic a řemesel a zlepšování podmínek pro místní produkci.
Závěrem

Nic z  toho by ale nemělo smysl a nebylo by možné bez vás 
– obyvatel našich obcí, bez spolků, škol, podniků i dalších orga-
nizací. Děkujeme vám za podporu, spolupráci a důvěru, kterou 
nám poskytujete. Vaše nápady, připomínky a podněty jsou tím, 
co nás žene dál.

Do  nového roku vám přejeme především zdraví, pohodu 
a mnoho krásných okamžiků s vašimi blízkými!

Budeme se těšit na další společné projekty, setkání i nové vý-
zvy, které nás v roce 2025 čekají.

S úctou a přáním všeho dobrého 
Anna Čarková, předsedkyně spolku za celý tým MAS.

Podrobnosti o našich činnostech se dozvíte v našem zpravo-
daji, zveřejněném na našich stránkách www.kyjovske-slovacko.
com a a na FB profilu.

NEREGISTROVANÉ PEČOVATELSKÉ DOMY:  
PŘÍSLIB RYCHLÉ POMOCI NEBO CESTA K PROBLÉMŮM?
V poslední době se i v našem regionu objevuje stále více tzv. „ne-
registrovaných pečovatelských domů“ – zařízení, která nabízejí 
péči a ubytování pro seniory, kteří se o sebe nedokáží sami posta-
rat. Ačkoliv slibují vše, co poskytují i oficiální pečovatelské služby, 
často fungují bez zákonné registrace a kontroly. V čem tedy může 
být problém?

Oficiální registrace od  krajského úřadu zaručuje, že soci-
ální služba splňuje stanovené standardy – od  kvalifikovaného  
personálu po hygienické a bezpečnostní požadavky. U neregistro-
vaných domů však tato záruka chybí. Výsledek? Řada rizik, která 
mohou mít pro obyvatele odkázané na pomoc druhých závažné 
důsledky. Zde je přehled těch hlavních, které uvádí ve své zprávě 
ze systematických návštěv v ubytovacích zařízení poskytující péči 
bez oprávnění Veřejný ochránce práv (r. 2015).

Hlavní rizika neregistrovaných pečovatelských domů:
1. Nevhodné prostředí a zvýšené riziko úrazů

 Většina těchto zařízení není kolaudována pro potřeby seniorů. 
Často nejsou bezbariérová, chybí označení prostorů, což může 
být zvlášť nebezpečné pro klienty s demencí. Absence signa-
lizačního zařízení také zvyšuje riziko, že pomoc dorazí pozdě. 
Extrémní riziko hrozí v případě požáru či jiné živelné katastrofy.

2. Chybějící soukromí a nedůstojné podmínky
 Mnoho klientů je umístěno na přeplněných pokojích, často bez 
možnosti soukromí i při provádění hygieny. Tato praxe nejenže 
podkopává důstojnost seniorů, ale přispívá také k šíření nepří-
jemných zápachů a nečistoty.

3. Nedostatečná výživa a dehydratace
 U jídla se často nedbá na individuální potřeby klientů, ať už jde 
o nutriční hodnoty nebo konzistenci. Mnozí tak trpí podvýživou, 
malnutricí nebo dehydratací, což může být pro starší a nemoc-
né osoby život ohrožující.

4. Neodborná péče o zdraví
 O klienty se mnohdy stará nekvalifikovaný personál, který ne-
dokáže reagovat na zdravotní potřeby jednotlivců. Nesprávné 
podávání léků, expirace léčiv nebo nedostatek ošetřovatelské 
péče mohou ohrozit zdraví obyvatel.

5. Neodborná sociální péče
 Kvůli nedostatečnému školení personálu může docházet k zá-
važným pochybením – např. absence polohování klientů vede 

k bolestivým dekubitům. Rovněž péče o hygienu je často ne-
dostatečná, což snižuje kvalitu života obyvatel.

6. Nejasné hospodaření s penězi a riziko zneužití
 Neregistrované domy často nemají transparentní systém na-
kládání s financemi klientů. Chybí vyúčtování, a někteří oby-
vatelé mohou být vystaveni riziku zneužití svých financí nebo 
dokladů. V minulosti byly zaznamenány případy podvodných 
úvěrů či převodů majetku.

Jak se vyhnout rizikům?
Pokud potřebujete pro své blízké zajistit péči, je vhodné zvážit 

několik možností. Existují terénní pečovatelské služby, které 
mohou péči zajišťovat přímo u klienta doma. Ta tam je doba, kdy 
pečovatelská služba rozvážela obědy a zajišťovala nákupy či úkli-
dy. Jejím prvořadým cílem je v dnešní době pomoci rodině zajistit 
péči tak, aby mohla své blízké opečovávat a také dochovat doma. 
Převládá zajištění hygieny, péče na lůžku apod. Rodiny tak mají 
jistotu, že je o jejich blízké postaráno odborně a v prostředí, kde 
se cítí bezpečně.

V případě, že je nezbytná pobytová péče, vždy vybírejte mezi 
registrovanými poskytovateli. Nemusíte se zaměřovat pouze 
na Kyjov, zkoušejte i  další regiony v Jihomoravském kraji. Tyto 
služby podléhají kontrolám a standardům, které zajišťují kvalitu 
a bezpečnost.

Pokud však nemáte jinou možnost a  rozhodnete se pro ne-
registrovanou službu, buďte velmi obezřetní. Sledujte podmínky 
péče a v případě jakýchkoli pochybností se obraťte na příslušný 
odbor sociálních věcí, který vám může poradit s dalším postupem.

Kompetentním orgánem, který neregistrované služby poskyto-
vané na Kyjovsku řeší, je Jihomoravský kraj, odbor sociálních věcí. 
V případě porušování práv se můžete také obrátit na Veřejného 
ochránce práv na  emailovou adresu: neregistry@ochrance.cz.  
Podnět na přezkum může být směřován také na Policii ČR a  to 
v případě prověření, zda nemohlo dojít ke spáchání trestného činu 
(§ 198 týrání svěřené osoby, § 148 ublížení na zdraví z nedbalosti, 
§ 171 omezování osobní svobody, § 181 poškození vizích práv aj.).

Pečovat o důstojnost a bezpečí seniorů je zodpovědnost, kte-
rou bychom neměli brát na lehkou váhu

Bc. Marcela Prchalová, DiS.
odbor sociálních věcí MěÚ Kyjov
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PODZIM V MATEŘSKÝCH ŠKOLÁCH
Letní prázdniny jsou v našich mateřských školách časem velkého 
úklidu, úprav a oprav, prostě příprav na nový školní rok. V MŠ II 
Kolonie se prováděly úpravy na  zahradě a  rekonstrukce školní 
kuchyně. V MŠ I se jablíčková třída mohla těšit z nové podlahy, 
obložení kolem radiátorů i sníženého stropu s novým osvětlením. 
Na konci srpna už bylo všechno připraveno na uvítání našich nej-
menších.

Počátek září se nesl v duchu adaptace dětí na nové prostře-
dí. Nové děti si zvykaly na  odloučení od  svých rodičů, na  paní 
učitelky, seznamovaly se s novými kamarády, poznávaly pravidla 
společného soužití v mateřské škole. Objevily se i slzičky, těch ale 
bylo postupně méně a méně, až zmizely docela.

Podzim je čas sklízení ovoce a zeleniny. Děti si ve svých tří-
dách připravily výstavky, poznávaly a ochutnávaly jednotlivé dru-
hy, s p. učitelkami pekly ovocné dobrůtky, vyráběly saláty... V září 
naše vinařské město žije oslavou sklizně úrody hroznů z  vino-
hradů. Na vinobraní vyšly i naše děti v krásných lidových krojích 
do slavnostního průvodu a s kytičkou a za zpěvu písně Vinobraní, 
vinobraní přivítaly na pódiu paní kněžnu.

A pak už se školky připravovaly na tradiční podzimní slavnost 
na školních zahradách. V MŠ III se slavnost nesla v duchu us-
pávání broučků, v MŠ II rodiče s dětmi vyřezávali dýně a  jejich 
veselé obličeje udělaly dětem velkou radost. Vrtkavé podzimní 
počasí překazilo uspořádání slavnosti na zahradě MŠ I, a proto 
paní učitelky připravily zábavné odpoledne v budově školky s růz-
nými aktivitami, ochutnávkou ovocných a  zeleninových dobrot 

a tvořením. V tělocvičně si mohly děti vyzkoušet svoji obratnost 
a ve fotokoutku si udělat krásné podzimní rodinné foto.

Změny v podzimní přírodě, její barevná krása padajícího listí, to 
vše bylo inspirací pro činnost ve školkách. Děti se loučily s ptáčky 
odlétajícími do teplých krajin, pozorovaly změny v přírodě, sezna-
movaly se se znaky podzimu, tvořily z přírodnin a užily si spoustu 
dalších aktivit spojených se státním svátkem, tradicemi Dušiček 
a svatého Martina.

Do školek také zavítala maňásková divadla a potěšila děti pěk-
nými pohádkami.

Při vítání nových občánků do našeho města vystoupila děvčát-
ka z jablíčkové třídy a přivítala miminka písničkou a básničkami.

Na  začátku listopadu si děti užily veselé halloweenské do-
poledne. Ve  strašidelných kostýmech hrály různé hry, zábavné 
soutěže, tancovaly. Na závěr se všechny třídy sešly v tělocvičně 
na halloweenské přehlídce kostýmů.

Pro rodiče předškoláků, kteří budou odcházet do 1. třídy, se 
konaly ve všech školkách netradiční třídní schůzky. Pro děti byly 
připraveny aktivity zaměřené na dovednosti, které by děti měly 
zvládat při nástupu do školy. Rodiče tak měli možnost si s dětmi 
vše vyzkoušet a zjistit, kde se dětem daří, a co je potřeba ještě 
procvičovat.

Fotografie ze všech činností a akcí mateřských škol si můžete 
prohlédnout na internetových stránkách ZŠ a MŠ Bzenec.

Kolektiv mateřských škol

 

 
 

POZDRAVENÍ Z CHARITY 

Vážení a milí spoluobčané, uživatelé našich služeb a příznivci charitního díla! 

Otočením jednoho z posledních listů v kalendáři se nám přihlásil prosinec, poslední měsíc roku 
2024. Čtyři svíce na adventním věnci co nevidět vystřídá krásně nazdobený vánoční stromeček 
a i přesto, že můžeme v posledních letech o sněhových vločkách za okny jen snít, výzdoby našich 
domovů, vůně cukroví a všudypřítomný ruch s tóny krásných koled nám předznamenávají, že se 
opět blíží Vánoce. Čas, kdy jsou si lidská srdce tolik blízká. 

Jaký byl rok, který právě končí, pro každého z nás a naše rodiny nemohu a ani nechci hodnotit. Byly 
to jistě události radostné i bolestné; takové, jaké život přináší. Z hlediska lidské společnosti se mi 
jeví současná situace čím dál složitější; svět se zdá nemocný, společnost rozpolcená a pospolitost 
dokážeme vyjádřit snad jen při živelných katastrofách, jakými byly třeba letošní podzimní povodně.  

Charita Kyjov jako obvykle i letošní rok zahájila Tříkrálovou sbírkou; ta se konala tradičně v měsíci 
lednu a její celkový výtěžek byl - i díky vám všem - opět vyšší než vloni. Shromažďování finančních 
prostředků je spojené především s radostnou zvěstí o příchodu Spasitele na tento svět. Výše 
výtěžku sbírky je pak ale určujícím faktorem, do jaké míry a kolika lidem můžeme v příslušném roce 
pomoci žít lepší a důstojnější život.  

V průběhu roku se Charitě Kyjov podařilo postupně realizovat několik předem plánovaných 
investic. Pracovníci Charity si jsou moc dobře vědomi toho, že je potřeba stále něco vylepšovat, 
zdokonalovat. Technické zázemí, vozový park nebo třeba i prostory a prostředí, kde poskytujeme 
naše sociální, zdravotní a ostatní charitativní služby.  

V podzimních měsících byla hlavním tématem všech charit pomoc v oblastech zasažených 
povodněmi, které byly důsledkem vytrvalých dešťů. I my jsme se společně snažili zmírnit dopady 
povodní a pomoci lidem překonat jejich nejtěžší chvíle. Charita Kyjov poskytla jako dar zasaženým 
oblastem vysoušeče, desinfekci, finanční podporu i nabídku pomoci pracovníků v terénu za účelem 
poskytnutí psychologické pomoci, krizové intervence a terénního šetření. 

Charita Kyjov nabízí a podává pomocnou ruku všem, kteří ji potřebují. Starým i mladým, 
handicapovaným, osamělým, uživatelům návykových látek, lidem v obtížné životní situaci, 
nevyléčitelně nemocným, umírajícím. Všem, kterým postupně ubývají síly a někdy i chuť do života. 
Po celý rok byli pracovníci Charity Kyjov oporou a na blízku těm, kteří byli odkázáni na pomoc 
druhých. Ve chvílích lidské bezmoci, smutku, zoufalství a utrpení přinášeli pomoc, naději, radost, 
povzbuzení, světlo, klid a jistotu. Zažívali různé příběhy a vstupovali do nich s nasazením, 
profesionalitou, lidskostí a důstojností.  

Chci z tohoto místa upřímně poděkovat celému kolektivu obětavých a odborně zdatných 
pracovníků, které Charita Kyjov má a na které se může spolehnout. Děkuji všem kolegům 
i kolegyním za jejich profesionální, poctivou a obětavou práci, kterou každodenně odvádí. Přeji jim, 
aby v sobě i nadále nacházeli sílu a odvahu zas a znovu se obětovat pro druhé; aby nepochybovali 
o hlubším smyslu tohoto povolání a dovedli být sluncem, které vždycky zazáří těm, ke kterým 
přicházejí. 

Nejkrásnější svátky v roce jsou za dveřmi; adventní čas a čekání na příchod Spasitele končí. Přeji 
nám všem, aby Vánoce nebyly jen vzpomínkou na minulost a na oslavu Ježíšova narození, ale 
abychom v tyto dny zakoušeli skutečnou blízkost a nemarnili zbytečně čas trápením, že není 
všechno podle našich představ.  

Pozastavme se a těšme se z maličkostí a z každého upřímného úsměvu. Věřme, že právě o Vánocích 
dostáváme od Boha všechno, co potřebujeme. A to i k tomu, abychom mohli dělat šťastnými ty 
druhé; naše blízké i ostatní.  

Požehnané vánoční svátky, hojnost zdraví, radosti a pokoje! 

Bc. Jitka Rybová, DiS. 
Charita Kyjov, vedoucí PS 
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LESNÍ MATEŘSKÁ ŠKOLA PETRKLÍČ
Podzim v lesní školce
S příchodem září jsme v naší školce s radostí přivítali nově přícho-
zí děti. Začátek školního roku je vždy obdobím adaptace a obje-
vování. Pro některé děti to byla první zkušenost s lesní školkou, 
a tak jsme se společně s nimi soustředili na to, aby si postupně 
našly klid a jistotu v naší komunitě. S podporou pedagogů a zku-
šenějších kamarádů objevovaly prostředí školky, navazovaly nová 
přátelství a zvykaly si na společný rytmus dne.

Letošní rok je pro naši školku výjimečný – slavíme totiž 10. vý-
ročí! Uspořádali jsme proto slavnost, na kterou dorazily nejen děti, 
ale i  jejich rodiny, přátelé a nechyběly ani zakladatelky Petrklíče 
Renata Oharková a Marcela Jahodová. Součástí oslav byla oblí-
bená dýňová slavnost, kde si děti mohly vyřezat a ozdobit vlastní 
dýně, a společné setkání, které bylo oslavou všech radostí a vzpo-
mínek, jež za uplynulých deset let vznikly.

V říjnu nám příroda nabídla celou paletu barevných listů a slun-
né babí léto nás lákalo k procházkám a sběru hříbků. Děti sbíraly 
barevné listy, šišky a  další přírodní poklady, z  nichž pak tvořily 
své výtvory. Věnovali jsme se také michaelské pověsti. Ta je u nás 
již tradiční součástí podzimních oslav. S dětmi jsme se ponořili 
do příběhu o odvaze a statečnosti, který jim připomíná, že každý 
může v sobě najít vnitřní sílu.

Podzimní období nám přináší nejen krásu přírody, ale i  různé 
svátky a  tradice, které dětem rádi přibližujeme. Na Den stromů 
jsme společně vysadili nový strom jako symbol růstu a propojení 
s přírodou. Na konci října jsme si připomněli Den vzniku samo-
statného československého státu. Děti se prostřednictvím příběhů 
a her učily o důležitosti historie a tradic a o hodnotách, které je 
třeba chránit a předávat dál.

Prosinec v naší školce je časem zklidnění a očekávání. Příroda 
se ukládá k zimnímu spánku, a tak i my zpomalujeme a ladíme se 
na vánoční čas plný pohody a společných chvil.

Srdečně vás zveme do našeho mateřského centra, které pro-
bíhá každý čtvrtek od 9:30 do 11:00. V rámci mateřského centra 
se každý měsíc koná tematická slavnost – v lednu se můžete těšit 

na Tři krále, v únoru na masopust a mnoho dalších. Sledujte naše 
stránky na Facebooku: Petrklíč, z.s. Mateřské centrum Petrklíč, 
nebo na Instagramu: petrklic_bzenec, kde najdete podrobnější in-
formace o těchto událostech.

Děkujeme vám všem za vaši přízeň a těšíme se na další milá 
setkání s  vámi. Rádi bychom také poděkovali městu Bzenec 
za podporu, včetně kontroly stromů po povodních, a všem laska-
vým a štědrým dárcům, kteří nás nezištně podporují.

Za tým Petrklíče
Vendulka Houšková

INFORMACE O DĚNÍ V ZÁKLADNÍ ŠKOLE  
ZA OBDOBÍ ZÁŘÍ AŽ LISTOPAD 2024

V pondělí 2. září jsme zahájili další školní rok. Na úvod si dovo-
lím uvést pár čísel: do školy k tomuto datu nastoupilo 381 žáků, 
do  mateřských školek 126 dětí, školní družinu navštěvuje sto 
žáků. Ve správě máme více než 50 tisíc metrů čtverečních ploch 
– údržba takového kolosu je velmi náročná, naštěstí máme praco-
vité a obětavé zaměstnance, kteří svou práci velmi dobře zvládají. 

Jako každá škola, i my se snažíme nám svěřené prostory nejen 
udržovat, ale také budovat prostory nové, modernější, odpovídají-
cí výukovým potřebám současných žáků. Na tyhle akce zpravidla 
finance od státu či obce nestačí, proto se snažíme hledat další 
zdroje financování. A tak jsme v letošním roce získali z operační-
ho programu Jan Ámos Komenský 3 242 584 Kč, z Národního plá-
nu obnovy v součtu 736 000 Kč, z programu IROP 2 999 846 Kč. 

Celkem 6 978 430 Kč. Díky těmto prostředkům jsme mohli vybu-
dovat novou odbornou učebnu pro výuku fyziky a chemie, obnovit 
počítačovou učebnu, mohli jsme zakoupit tablety a výukové po-
můcky pro žáky v souvislosti se zaváděním tzv. nové informatiky 
(včetně robotků a programovacího softwaru), mohli jsme zakoupit 
interaktivní dotykové panely do některých učeben, mohli jsme vy-
bavit mateřské školky novými edukativními pomůckami…

Sebelepší vybavení by však bylo málo platné bez obětavých 
pedagogů, kteří se dětem ve škole věnují, předávají jim své vědo-
mosti a zkušenosti a kteří se – samozřejmě spolu s rodiči – snaží 
dovést žáky k  důležitému cíli: poskytnout jim základy vzdělání 
a nabídnout jim cestu, kterou by se mohli dále ve svém profesním 
životě ubírat.
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Kromě běžného vyučování jsme hned od září spustili spous-
tu aktivit výuku doplňujících. O většině z nich vás informujeme 
na našich webových či facebookových stránkách, text níže je spí-
še neúplným výčtem těchto aktivit (kdybychom je měli popsat 
podrobněji, zaplnili bychom zřejmě všechny stránky Bzeneckého 
zpravodaje).

Programy preventivního charakteru:
Etické dílny – ve  spolupráci s  organizací Krok Kyjov: Košík 

plný rozumu – pořad o tom, jak se správně stravovat, sportovat 
i  relaxovat; Jak být dobrým kamarádem – aneb o  tom, proč je 
důležité všímat si druhých, odpouštět, omluvit se.

Bezpečnost silničního provozu – beseda s policejním pre-
ventistou por.  Bc.  P.  Zámečníkem – povídání o  bezpečnosti 
na cestách s důrazem na aktuální situaci v našem městě.

Adaptační kurzy – pro žáky 1. a 6. ročníků.

Akce směřující ke kariérovému poradenství a volbě povolání:
Veletrhy vzdělávání, workshopy pořádané středními školami 

v našem okolí, úzká spolupráce s místní střední školou a  jejími 

jednotlivými obory. Zahájili jsme spolupráci s některými míst-
ními firmami, které zvou žáky do svých provozů, aby je sezná-
mili s  činností, jíž se zabývají, přímo na  místě. A  tak naši žáci 
navštívili společnost Mikrosvín – Zámecké vinařství Bzenec, byli 
na exkurzi ve Službách města Bzence…

Zapojujeme se do soutěží a olympiád – níže uvádím jejich pou-
hý výčet, podrobnosti a výsledky opět najdete v našich elektro-
nických médiích:
Ekolympiáda
Olympiáda mediální gramotnosti
Přírodovědný klokan
Logická olympiáda
Pythagoriáda
BRLOH – Brněnská logická hra
IT Fitness test
Stromy a my
Plavecké závody
Fotbalový pohár FAČR
a jiné.

Spolupracujeme se spolkem Magnet, jehož trenéři nabízejí 
dětem zábavné pohybové aktivity zaměřené na vnímání těla, re-
laxaci a kolektivní spolupráci – o jejich hodiny je skutečně velký 
zájem.

Zapojujeme se do akcí města – např. Bzenecké krojované 
vinobraní, i akcí celorepublikových: Pěšky do školy v rámci 
Evropského týdne mobility, či Českého dne s českými vlaj-
kami. Posledně jmenovaná akce připadla na pátek před svátkem 
28. října – Dne vzniku samostatného československého státu. 
Jeho vyvrcholením bylo vytvoření živé vlajky. Zúčastnili se všich-
ni: žáci, učitelé, nepedagogičtí zaměstnanci, aby tímto způsobem 
dali najevo svou hrdost: na svoji zem, město, školu. Video z této 
akce (snímané ze střechy školy) doporučujeme ke zhlédnutí.

Spousta akcí vzniká ve spolupráci se SRPŠ, a nutno říci, že 

jde o  spolupráci nadstandartní: letos zatím proběhlo Podzimní 
tvoření s dílničkami ve škole, Rej světlušek s lampionovým prů-
vodem, Vánoční výstava na kulturním domě. V době vzniku tohoto 
článku se ladí další ročník adventní stezky, která si za svou dvou-
letou existenci našla velké množství příznivců. Rozpohybovala 
celé rodiny v čase předvánočním tím nejpříjemnějším způsobem 
– večerní procházkou s dětmi a rozsvítila nejen světla v oknech 
Bzence, ale i ta uvnitř nás. 

Milí čtenáři tohoto textu, přeji vám hodně vnitřního světla nejen 
v  čase vánočním, ale po  celý příští rok. Přeji nám všem méně 
zloby a arogance (pramenící mnohdy z nevědomosti), zato více 
pokory a  laskavosti (vycházející z  moudrosti). Přeji nám všem 
pevné zdraví!

PhDr. Ilona Tranžíková, Ph.D., ředitelka ZŠ a MŠ Bzenec

Deváťáci před kyjovskou radnicí

Etické dílny – finanční gramotnost II Fotbalový pohár Návštěva služeb města Bzence I Živá vlajka Soutěž stromy a my –  Beáta Svozílková 9A

Soutěž stromy a my – Miriam Ondrušková 7A

Nová učebna Spolupráce se Zámeckým vinařstvím

Tělocvik se spolkem Magnet
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ZKOUŠKY Z MYSLIVOSTI

STŘEDNÍ ŠKOLA GASTRONOMIE, HOTELNICTVÍ A LESNICTVÍ 
BZENEC, PŘÍSPĚVKOVÁ ORGANIZACE
NOVINKY VE STUDIU

Masér sportovní a rekondiční
láká žáky ke čtyřletému dennímu studiu, které je zakončeno ma-
turitní zkouškou. Vzdělávání zahrnuje nejen všeobecné vzděláva-
cí předměty, ale zejména předměty odborné. V průběhu studia se 
žáci podrobně seznámí s lidským tělem a osvojí si techniky kla-
sické i sportovní masáže. Součástí výuky jsou i speciální léčebné 
metody – manuální techniky, tejpování, reflexní, tuina a havajská 
masáž, míčkování, aromaterapie. Studenti se naučí také pracovat 
s  lávovými kameny, baňkami a v neposlední řadě komunikovat 
s klienty. Teoretické znalosti propojí s praxí v lázeňském  hotelu 
Miramare v Luhačovicích a plánujeme také otevření studentské 
masérské provozovny pro veřejnost.

Všechny tyto specifické znalosti a  dovednosti jsou skvělým 
předpokladem jak k  pokračování ve  studiu na  vyšších odbor-
ných nebo vysokých školách, tak přímo k uplatnění na trhu prá-
ce ve wellness nebo fitness centrech, masážních salonech nebo 
k práci tzv. „sám na sebe“ ve vlastní provozovně. K rozšíření kva-
lifikace lze absolvovat akreditovaný kurz MZČR Masér ve zdra-
votnictví, který umožňuje pracovat ve zdravotnických zařízeních, 
například v nemocnicích.

Pro naše žáky chceme zprovoznit pohybovou místnost, což by 
mělo být impulsem k tomu, aby si uvědomili důležitost pohybové 
aktivity i ve svém životě a dokázali pohyb využít k vlastní rege-
neraci a relaxaci.

Z prostředí relaxační hudby a vonných olejíčků se nyní přesuň-
me k vůni čokolády.

Výrobce potravin – cukrovinkář
nový jednoletý obor zkráceného studia vás zavede do prostředí 
lahodných čokoládových pralinek a  jiných bonbonů. Podmínkou 
ke studiu je dokončené středoškolské vzdělání v jiném oboru. Ná-
sledně můžete za pouhý jeden rok získat výuční list s další odbor-
ností. Nabyté vědomosti vám otevřou cestu do cukrovinkářských 
provozů, do specializovaných prodejen, chocolaterií, cukráren…

Sladké pokušení v podobě exkluzivních pralinek, které mohou 
být i  příjemným vánočním dárkem, najdete v  sortimentu naší 
školní cukrárny.

V rámci tohoto školního roku plánujeme řadu zajímavých akcí 
pro naše žáky. Za zmínku určitě stojí zahraniční zájezd do Ang-
lie, který se každoročně těší velkému zájmu. Účastníci poznají 
zajímavá místa Anglie a zdokonalí se v cizím jazyce. Plánované 
jsou i rozličné soutěže, kterých se naši žáci pravidelně účastní. 
Proběhnou odborné exkurze a  vzdělávací programy s  využitím 
moderních technologií. V  rámci inovativního vzdělávání připra-
vujeme také přeshraniční projekt. Pro žáky zajišťujeme zajímavé 
přednášky odborníků z praxe. Ty plánujeme nabídnout i zájem-
cům z  řad veřejnosti. Navazujeme nové spolupráce se společ-

nostmi s  podnikatelskými aktivitami blízkými našim oborům, 
což vede k dobrému uplatnění našich absolventů po dokončení 
studia v praxi.

V současné době probíhají náborové akce, které jsou důleži-
té zejména pro žáky devátých tříd. Pokud máte blízko k přírodě 
a  ekologii, lesu, rybářství a  zahradnictví, přijďte na  některý ze 
dnů otevřených dveří na pracoviště Přívoz, kde bude možné zís-
kat bližší informace k nabízeným oborům a prohlédnout si naše 
pracoviště.

 Ing. Tomáš Crhonek, MBA
 zástupce ředitele, pracoviště Přívoz

Zkoušky z myslivosti

NEJEN PRO NAŠE ŽÁKY
Pracujeme na přípravách a realizacích aktivit lesní pedagogiky, v rámci kterých mají 

účastníci možnost poznat ekosystém lesa, dozvědět se, jak to v lese chodí, seznámit se 
s myslivostí a řadu aktivit si i vyzkoušet. Součástí programů je zábavná část, kterou oce-
ní nejen mladší účastníci. Pod vedením pedagogů se na realizaci podílí naši žáci napříč 
obory a tyto programy dokážeme připravit pro různé věkové kategorie. 

Na  pracovišti školy Přívoz pořádáme 
každoročně zkoušky z  myslivosti. Ne-
jinak tomu bylo i v  tomto roce a v říjnu 
předstoupili před zkušební komisi adepti 
na myslivce. Každý z adeptů musel pře-
svědčit zkušební komisi o svých znalos-
tech v sedmi oblastech myslivosti. Všich-
ni, kteří zkoušku skládali, předvedli velmi 
pěkné výkony, na  čemž se shodla celá 
zkušební komise. Přejeme novým mys-
livcům spoustu skvělých mysliveckých 
zážitků. MYSLIVOSTI ZDAR!

OKRESNÍ KOLO TURNAJE 
VE STOLNÍM TENISE

V závěru měsíce října se uskutečnilo 
Okresní kolo turnaje ve  stolním tenise 
v  Hodoníně. Z  Přívozu bylo do  turnaje 
přihlášeno jedno dívčí a jedno chlapecké 
družstvo. V silné konkurenci se děvčatům 
podařilo vybojovat krásné druhé místo. 
Chlapci celkově obsadili třetí místo. Celý 
turnaj probíhal v  příjemné atmosféře 
a všichni ukázali týmového ducha. Všem 
našim reprezentantům blahopřejeme. 
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BZENECKÝ KROJ
Milí Bzenčané,
v letošním krojovaném průvodu v rámci vinobraní jste měli mož-
nost zahlédnout nás dvě, děvčata v širokých sukních po kotníky, 
v původním svátečním ženském kroji bzeneckém. Práce na kro-
jích probíhala od konce dubna do začátku září. Vycházely jsme 
z dochovaných součástí a z fotografií místního muzejního spolku 
pod vedením pana Janovského, kterému touto cestou znovu dě-
kujeme. Materiálů z lidového prostředí je však velmi málo. Proto 
se obracíme na vás, Bzenčany, a prosíme vás o pomoc. Možná 
máte na půdě součásti znehodnocených starých krojů (kabátky, 
kordulky, vyšívané půlky, sukně…) nebo staré fotografie předků 
v bzeneckém kroji. Rády bychom pořídily dokumentaci pro etno-
grafické účely, pokud takové součásti máte, kontakt najdete pod 
článkem. Stále si klademe otázku, jak je možné, že tak věhlasný 
a kulturně bohatý Bzenec má tak málo záznamů z tohoto lidového 
prostředí.

Asi vás napadá, jak jsme se k  tomuto kroji dostaly. K  myš-
lence bzeneckého kroje nás přivedlo zalíbení v  technice úvazu 
tureckého šátku „na taléř,“ který se u bzeneckého kroje dochoval 
ve  dvou variantách „hore rožky a  dole rožky.“ Technika těchto 
úvazů je zcela unikátní a  liší se od  okolních regionálních vari-
ant. V současnosti můžeme pozorovat u bzeneckých dívek úvazy 
převzaté a upravené z Ostrožska a Čejkovic. I  přes naši snahu 
o prezentaci původního úvazu a kroje zatím o tento jev není větší 
zájem. Právě jedinečnost tohoto regionálního typu kroje nás obě 
dovedla k zájmu o celý krojový komplet v jeho autentické podobě, 
aby si ho lidé pamatovali v jeho pravé formě.

Aneta Šejnová, etnograf
telefon: 773 653 439, aneta.sejnova@gmail.com  

a Monika Remeš

TANEC, ZPĚV A RADOST: DFS MARIJÁNEK V ROCE 2024
Vážení čtenáři,
rok 2024 byl pro DFS Marijánek rokem plným zábavy, tance, hud-
by a mnoha dalších.

Na  začátku roku jsme pilně trénovali, zkoušeli nové kroky 
a  tance, abychom pro diváky vytvořili nové pásmo s  názvem 
„Eště svatba nebyla.“ Poprvé jsme s pásmem vyrazili na Folklorní 
odpoledne do nedalekých Osvětiman. Následně jsme nové pásmo 
ukázali i na domácí půdě, a to při příležitosti oslav Svátku matek 
v programu základní školy. Naposledy v červnu, před prázdnino-
vým dobrodružstvím, jsme zatancovali svatební pásmo návštěv-
níkům Bzeneckého folklorního festivalu. 

Po krátké prázdninové pauze jsme společně vyrazili vstříc no-
vým tanečním krokům a lidovým písním na souborové soustře-
dění s nocováním do Ořechova, Soustředění pro nás bylo velkým 
zážitkem a společnou radostí. Nejen, že jsme se naučili něco no-
vého, ale také jsme si společně užili poslední prázdninové dny. 

V  září nás čekal nejnáročnější víkend v  roce, a  to Bzenecké 
krojované vinobraní. V pátek jsme na nádvoří zámku představili 
divákům nové pásmo „Horo, horo bramborová…“ v  programu 
Páteční trocha folkloru. V sobotu jsme potěšili diváky v dopoled-
ním pořadu věnovaném paní učitelce Milušce Jurečkové. Na zá-
věr náročného víkendu jsme návštěvníkům vinobraní zazpívali 

a zatancovali v krojovaném průvodu. Po vinobraní pro nás nastal 
čas loučení. Rozloučili jsme se s našimi nejstaršími členy a posla-
li je dál do folklorního světa, do Bzenčánku. A jak už to tak v životě 
chodí, něco končí, jiné začíná. V  říjnu jsme udělali nábor členů 
a přivítali nové zájemce o  lidovou kulturu. Na začátku prosince 
jsme, troufneme si říci, již tradičně přijali pozvání do vánočního 
programu Bzeneckých drmolic. Ještě nás čeká vánoční zpívání 
u kaple v sobotu 21. 12., přijďte s námi prožít předvánoční čas 
a zazpívat si známé i méně známé koledy. 

Rok 2024 byl pro členy a vedoucí DFS Marijánek rokem, kdy 
jsme se nejen zlepšovali v  tanci a zpěvu, ale také prohlubovali 
vzájemné vztahy a posilovali ducha souboru. 

Mockrát děkujeme všem, kteří nás podporovali – městu Bze-
nec, rodičům, přátelům, autorům programů, na nichž jsme mohli 
vystoupit, a také našim milým fanouškům.

Děkujeme všem, kteří nám pomáhají růst! Bez vás by to nešlo!
Přejeme všem krásné a  klidné Vánoce plné pohody, radosti 

a chvil strávených s těmi, na kterých nám záleží. Do nového roku 
vám přejeme hodně štěstí, zdraví a soustu úspěchů.

Těšíme se na další společné chvíle a nezapomenutelné zážitky 
v roce 2025.

S láskou všem čtenářům děti a vedoucí DFS Marijánek

ZAČÁTEK PODZIMU U DRMOLIC
Konec léta a  začátek podzimu není u  nás žádná „okurková 

sezona.“ Čeká nás tradiční zářijové Bzenecké vinobraní, a to je 
opravdu výzva. Na tuto akci chystáme vždy úplně nové vystou-
pení. První problém – co vymyslet! Téma bylo dané: „Setkajme 
sa sůsedé.“ No jo, ale co s tím? Není to vůbec jednoduché. Najít 
vhodné písně, průvodní slovo, přidat trochu srandy a spojit to hez-
ky dohromady. Velká pochvala patří některým našim kreativním 
hlavičkám, které se do toho obuly, a výsledek stál opravdu za to. 
No a pak se cvičí a cvičí, ladí se detaily a zkoušíme s muzikou, 
abychom si netrhly při vystoupení ostudu.

Počasí na Bzenecké vinobraní bylo tak nádherné, že se snad 
za ně museli všichni Bzenčané modlit. Dopoledne jsme se jako 

Foto David Effenberger

Převzato od zájmového spolku „Starý Bzenec“Převzato od zájmového spolku „Starý Bzenec“
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divačky zúčastnily krásného programu věnovanému kulatému 
jubileu zakladatelky Drmolic, učitelky, zpěvačky a  folkloristky 
a dámy s velkým D, paní Milušky Jurečkové, který jí připravili její 
bývalí, kdysi dětští, zpěváčci.

Ostudu při odpoledním vystoupení jsme naštěstí neudělaly. 
S cimbálovou muzikou nám to hezky ladilo a hodiny zkoušení se 
vyplatily. Už teď se těšíme na příští rok.

Září je pryč a za chvíli už jsou tu Vánoce a s nimi i naše dru-

há hlavní každoroční akce: Vánoční koncert Drmolic. Letos bude 
v neděli 8. prosince a všechny vás na něj srdečně zveme. Bude-
me mít opět nový repertoár, který vždy sestavujeme a nacvičuje-
me na víkendovém pobytu v Luhačovicích. Máme co dělat. Máme 
před sebou také vystoupení na  svatomartinských slavnostech 
na bzeneckém zámku, vystoupení v Syrovíně, a než se nadějeme, 
bude konec roku.

Iva Holubová

PODZIM VE BZENČANU
V minulém čísle zpravodaje jste si mohli přečíst deník z našeho 
letního zájezdu do  Kosova. V  tomto čísle zpravodaje čtenářům 
podáme zprávu o naší činnosti na konci léta a během podzimu.

Po návratu z Kosova jsme pořádali každoroční zábavu u cim-
bálu „Zatancuj si na zámku,“ kam i  letos přišlo velké množství 
návštěvníků, kterým se ani nad ránem nechtělo domů. Všem, co 
se přišli podívat, zatančit si a  zazpívat, moc děkujeme. Folklor 
zkrátka táhne.

Vrcholem naší sezóny, která bývá od září do října, je Bzenecké 
krojované vinobraní. Proto jsme se po pouti intenzivně věnovali 
novému pásmu, s nímž jsme vystoupili na hlavním pódiu na ná-
městí po skončení průvodu. Ještě v pátek jsme však stihli uspo-

řádat program folklorních souborů na zámku, kde letos byly k vi-
dění i dva zahraniční soubory ze Skotska a Holandska.

Po vinobraní jsme měli krátkou pauzu, která každý rok sym-
bolicky rozděluje naši nepřetržitou činnost na starou a novou se-
zónu. Na začátku nové sezóny, v půlce října, k nám do Bzenčanu 
přišly nové členky.

Během podzimu jsme se kromě tančení věnovali i mini výzku-
mu – sbírali jsme vzpomínky bzeneckých rodáků na mikulášskou 
obchůzku. Naším cílem bylo zmapovat bzeneckou legendu o zla-
tém řetězu na Starém hradě.

Johana Novotná, členka SPT Bzenčan

IDENTITA: FILM O ČESKÉM GRAFICKÉM DESIGNU
Do kin byl 10. 10. 2024 uveden celovečerní film Identita: pří-

běh českého grafického designu. Jedna jeho část je věnovaná 
taky slováckému ornamentu a fokloru. Do Bzence za mnou přijel 
Američan s českými kořeny Nicholas Lowry, který filmem provází, 
a je jeho hlavním hrdinou. Nicholas žije v New Yorku, jeho rodina 
utekla před nacisty z Československa před druhou světovou vál-
kou. Nicho je prezidentem, hlavním licitátorem a také ředitelem 
oddělení historických plakátů v aukčním domě Swann Galleries. 
Je tedy odborníkem na  historii grafického designu a  plakátů. 
Specializuje se na první polovinu 20. století, hlavně na plakáty 
Alfonse Muchy.

Za českým designem vás vezme do Prahy, Brna, Plzně, Litomy-
šle, Zlína i k nám na Slovácko. Přestavuje, co formuje naši čes-
kou a moravskou národní identitu. Ve filmu za mnou do Bzence 
přijíždí vlakem od Veselí nad Moravou. Filmové záběry na město 
i  na okolní krajinu ve mně při slavnostní pražské premiéře vy-
volaly obrovské chvění. Cítila jsem teplou energii a samozřejmě 
i dojetí a hrdost. Bzenec je můj domov a je to nádherné místo pro 
život. U mě tedy ta IDENTITA určitě funguje. 

Nicho navštíví i  Plže, povídá si s  největším současným od-
borníkem na slovácký ornament, Laďou Šáchou z Hluku a  taky 
jdeme spolu v  kroji na  Bzenecké krojované vinobraní 2023. 
A pak do vinného sklepa U Horvátů. Paní Aleně tímto velmi děkuji 

za moc milé přijetí. Film má super režii (Petr Smělík a Kateřina 
Mikulcová), kameru, nádhernou barvu a skvělý zvuk. 10. října šel 
do  kin v  České republice a  představí se i  v  českých centrech 
po celém světě, třeba v Londýně, New Yorku i Hongkongu. Bzenec 
je prostě světový!

Mgr. Lenka Jurečková

VÝZNAMNÉ OCENĚNÍ PRÁCE MALÍŘKY LENKY JUREČKOVÉ
Cedar Rapids - Iowa - USA -  americké město, v  němž žije 

řada generací českých, moravských a slovenských migrantů. Při 
svých zahraničních cestách ho proto navštěvují čeští i  slovenští 
prezidenti. –Byl tady například Václav Havel a koncem letošního 
září i Petr Pavel a Peter Pellegrini. Ti společně slavnostně spustili 
rekonstruovanou hodinovou věž inspirovanou pražským orlojem. 
Věž zdobí dvanáct dřevěných figurek slovenského umělce Andreje 
Haršányiho, které reprezentují  příběhy přistěhovalců a jejich ty-
pické profese. Na věži byly letos také instalovány dva velké obrazy 
o rozměrech osm metrů čtverečních, skládající se ze čtyř panelů.

Obrazy vytvořila malířka Lenka Jurečková, původem z Bzence, 
nyní žijící v Praze. Její dílo v regionu důvěrně známe, několikrát 
vystavovala během posledních dvaceti let v Uherském Hradišti, 
ale také v  Uherském Brodě, Buchlovicích, Ostrožské Nové Vsi, 
Uherském Ostrohu, Vlčnově, Kyjově, Strážnici, Veselí nad Mora-
vou… V Uherském Hradišti má svoji prezentaci v „Mojej vinoté-
ce“ - výzdoba celého interiéru a velké obrazy. Autorka ke svému 
angažmá uvádí: „Začátkem léta mě oslovili zástupci kulturních 
institucí a města Cedar Rapids, abych na dvou stranách věže vy-
tvořila dva monumentální obrazy. Po delších jednáních jsme se 
shodli na námětech. První motiv, který připomíná „bránu“ jako 
vstup do  Ameriky, je obraz Kuželovského mlýna na  Horňácku 
s  postavami dívek, zpěvaček v  typických horňáckých krojích, 
s  muzikanty. Tento motiv je mi pochopitelně velmi blízký a  již 
jsem ho mnohokrát zpracovávala. Druhý obraz je, dle přání 
a  zadání, motiv slovenského hradu jako vzpomínka na  domov, 
na vlast. Zvolila jsem Trenčínský hrad kvůli kráse jeho architektury  

a  blízkosti k  hranicím Moravy. Pracovala jsem v  garáži rodičů 
ve Bzenci, neboť kvůli vedrům to nešlo v plenéru - vše jsem kvůli 
termínu musela vytvořit během čtrnácti dnů.“

Nakonec vše dobře dopadlo, obrazy doputovaly do USA a dnes 
zdobí významnou památku. Zadání tak důležité práce je jistě oce-
něním umělecké vyzrálosti moravské malířky Lenky Jurečkové.

Miroslav Potyka

Foto Miroslav Konvalina
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MUZICÍROVÁNÍ ANEB BESEDA NA ULICI
8. 9. jsme uspořádali akci Muzicírování aneb beseda na ulici, kte-
rá navazovala na naši předchozí akci Cimbály na ulici. Kromě nás 
se akce zúčastnily další tři cimbálové muziky: Přespolňáci z Blat-
ničky, Muzikaša z Nivnice a DCM Chrústi. Cílem bylo, aby si muzi-
kanti (především ti mladší) zkusili písničky i z jiných regionů, což 

se povedlo. Atmosféra byla skvělá a celé náměstí ožilo hudbou.
Přejeme vám krásné a  pohodové vánoční svátky a  šťastný 

nový rok plný zdraví, štěstí a hudby!
Michaela Bakajová

JUBILANTKA AKADEMICKÁ SOCHAŘKA  
KAROLÍNKA ŠIMČÍKOVÁ
„Do ateliéru Šik jsou vítáni srdečně všichni, kdo s dobrými úmys-
ly přicházejí a ještě srdečněji jsou uvítáni ti, co se ohlásí předem 
na t. č. 605 413 791.“

Těmito vlídnými slovy napsanými úhledným milým písmem zve 
do svého ateliéru akademická sochařka Karolina Šimčíková. Po-
zvání vyplňuje vstupní dveře jejího rodného domu ve Vracovské 
ulici ve Bzenci. Zde se Karolina Šimčíková narodila dne 18. pro-
since 1944.

Po ukončení základní školy si vybrala studium na Střední umě-
leckoprůmyslové škole v Uherském Hradišti (1960-1964). V dal-
ším uměleckém vzdělávání pokračovala od  roku 1964 do  roku 
1970 studiem na  Vysoké škole uměleckoprůmyslové v  Praze 
u sochaře a keramika, profesora Otty Eckerta (1910-1995), který 
zde vedl ateliér porcelánu a keramiky. Pan profesor se ve svém 
díle zaměřoval také na užitou keramiku. Ceněné jsou mimo jiné 
jeho porcelánové servisy navržené pro EXPO Brusel 1958.

Karolina Šimčíková po ukončení studií v Praze pracovala v pod-
niku Karlovarský porcelán jako výtvarnice. Po roce 1973 vyučo-
vala na Střední průmyslové škole keramické v Karlových Varech. 

Po celou dobu svého působení v Karlových Varech se Karolina 
Šimčíková vedle pedagogické činnosti věnovala také ateliérové 
tvorbě. Vytvářela reliéfy s hluboce prožívanými náměty z oblasti 

lidských vztahů. V keramické tvorbě se zaměřila na komorní figu-
rativní kompozice v duchu poetického lyrismu. Tyto trojrozměrné 
plastiky z pálené hlíny představuji půvabné žensky naivní baculky 
i úsměvné andílky. V malířské profesi se realizovala velkoformá-
tovými plátny.

Umí jimi zasáhnout až do  hloubi duše pravdivostí sdělované 
myšlenky a silného citu, které z pláten vyzařují.

Karolina Šimčíková se od roku 1970 zúčastňovala výstav doma 
i v zahraničí.

Samostatné výstavy - Galerie Centrum Praha 1983, České 
Budějovice 1988, Karlovy Vary 1992, 1995, 2004, Bzenec 1994, 
1996, Hodonín 2007.

V zahraničí účast na výstavách - Nürnberk 1970, 1974, 1977, 
1987, Wien 1972, München 1973, Faenza 1973, Qualdo Tadino 
1973, Madrid 1978, Zürich 1990.

Plastikami ozdobila interiéry a exteriéry různých institucí, na-
příklad Městský úřad Nové Sedlo 1973, Lázeňský dům Merce-
des Karlovy Vary 1975, Mateřská škola Teplá 1976, Obřadní síň 
Lomnice 1978, Chemické závody Sokolov 1992, Dům důchodců 
Sokolov 1992, Synagoga Bzenec 1993.

Svými díly je zastoupena v českých galeriích i v soukromých 
sbírkách.

Karolina Šimčíková se po roce 1990 vrátila do svého rodného 
Bzence. Ve výtvarné tvorbě se zaměřila na malířství. Paleta napl-
ňuje její vnitřní uspokojení, ze všeho se skrze malbu umí vypoví-
dat. Ať jsou dny, či setkání se skutečností i u blízkých osob smutné 
nebo veselé, snové i snivé. Takto k nám hovoří její současná ma-
lířská tvorba.

V živé paměti máme výstavu Karoliny Šimčíkové uspořádanou 
v rámci Bzeneckého krojovaného vinobraní v září 2024 v prosto-
rách židovské obřadní síně.

Ve  svém osobitém i  osobním projevu při vernisáži přiblížil 
tvorbu Karoliny Šimčíkové starosta města Bzence Ing. arch. Erik 
Ebringer mimo jiné slovy:

„Tuto výstavu Karolina připravila jako průřez její tvorby, co se 
malby týče. Jedná se o olejomalby malých formátů. Karolina sebe 
samu označuje za  figuralistku. Prostřednictvím malby vypráví 
příběhy, často řeší vztahy a nelehké situace žen. Obdivuji, jak se 
s nepříjemnými, či rozporuplnými zkušenostmi dokáže vyrovnat 
s ironií, humorem, a nadhledem…“

Akademické sochařce a malířce Karolině Šimčíkové přejeme 
do dalších let pevné zdraví, vitalitu a stálý elán a nadšení v  její 
nádherné tvůrčí práci. 

Marie Tejklová
Zdroj informací:
Katalog k výstavě Hodonín, září 2007   

PODZIMNÍ PRÁZDNINY S BZENECKÝM KLUBÍKEM
Tradičně jsme vás nenechali na  holičkách ani o  podzimních 
prázdninách.

První prázdninový den jsme opět jeli jak pily, vedoucí by si 
i rádi odpočinuli, ale děti jsou tak nadšené do dalšího a dalšího 
tvoření, že to zkrátka nejde. Začali jsme levandulovými panen-
kami, pokračovali anděly - ano, všechny děti umí samy zatlouct 
stovku hřebík.

Následoval obrázek s dýhou, prstýnek, upekli jsme perníčky, 
uvařili mýdlo, sestavili domeček na svíčku (elektronickou), vyro-
bili zasněžený medailonek, slepili dřevěného sněhuláka, ozdobili 
vánoční deník a  tašku, udrátovali vánoční stromeček s korálky, 
někteří navlekli náramky, někteří modelovali keramiku. 

Všechny šikovné děti se odpoledne spokojeně odebraly 
do svých domovů a druhý prázdninový den tradá do Brna. Jedna 
hodina v  největší trampolínové hale na Moravě utekla jako nic 
a následoval další přesun tramvajemi, tentokrát do hal na laser 
game. Všichni bojovali jako draci, vystřídali si obě haly a vůbec  

nevadilo, že někomu skóre ukazovalo záporná čísla. Hlavní byla 
zábava s  kamarády. Nutně jsme se museli cestou zpět stavit 
ve Vaňkovce, bez toho by to nešlo, a ve tři jsme se vydali na vlak 
domů.

Kroužky Bzeneckého klubíku
V  lednu budeme zahajovat další 
běh keramiky - pondělí v  15.00 
a  kreativního kroužku - pondělí 
v 16.00. Na oba se mohou hlásit 
děti od  pěti let, u  kreativního je 
potřeba ovládat nůžky a  oplývat 
trpělivostí při výrobě složitějších 
výrobků, keramika je jednodušší.
Informace na mailu 
bzeneckyklubik@seznam.cz.

Irena Koukalová Uličná, Bzenecký klubík

STRAŠIDELNÁ ZAHRADA
V sobotu 2. 11. se zámecká zahrada proměnila v nejstrašidelnější 
místo ve Bzenci. 

Nastěhovali jsme do ní náhrobky, kříže, kosti a během pár chvil 
ji obsadili zombíci, duchové a kdejaké další strašidelné postavy.
Děti i dospělí se mohli na procházce potkat se starou čaroděj-
nicí, upírem, kostíky, Fredym, strašidelnými klauny i  chodícím 
stromem. Jako na  všech akcích, ani tady nechyběl fotokoutek. 
Párek si děti mohly objednat v Bistru u mrtvého trenéra. Celý tým 
strašidel i servisních smrtelníků čítal pár desítek osob a všichni 
si zaslouží obrovské díky za super akci. Extra díky patří Gitce Va-
šíkové a Kristýně Prosecké, které s hroby, duchy a kostmi strávily 
pěkných pár týdnů při přípravě kulis a dekorací.

Irena Koukalová Uličná, Bzenecký klubík
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BZENECKÉ KROJOVANÉ VINOBRANÍ
Několika fotografiemi se vracím k letošnímu ročníku Bzeneckého 
krojovaného vinobraní.

V pátek jsme se na náměstí setkali s Martinem Mikulcem, kte-
rého vystřídala skvělá Cimballica Filipa Prechtla. O přestávkách se 
o zábavu postaralo Memento Mori a večer zakončila Hrubá hudba 
se svými vzácnými hosty majstrem Martinem Hrbáčem a Annou 
Šajdlerovou. 

Sobotní dopoledne patřilo jedné úžasné ženě, která zasvětila 
celý svůj život dětem a folkloru - Milušce Jurečkové. Po vystou-
pení šikovných mažoretek ze ZŠ Bzenec a cimbálové muziky ZUŠ 
Bzenec se na pódiu střídaly dětské soubory Maličký Marijánek, 
Marijánek, Bzenčánek a  cimbálová muzika Chrústi s  bývalými 
žačkami Milušky Jurečkové. Popřát k  jubileu přišla i  Jana Va-
culíková a Bzenecké drmolice. Tolik nadšení, krásy i dojetí jsme 
ve Bzenci dlouho nezažili.

V sobotu žil vinobraním celý Bzenec a návštěvníci si mohli užít 
několik krásných výstav i programy vinařů v jejich sklepích. Fol-
klorní soubory dětské i dospělé, místní i přespolní, taneční i pě-
vecké prošly Bzencem spolu se statným Bakchusem, nymfami 
a krásnou kněžnou, aby návštěvníkům na hlavním pódiu předved-
ly to nejkrásnější z folkloru v pořadu Tož vitajte, súsedé! Program 
zakončil Jožka Černý, se kterým zpívalo doslova celé náměstí.

Příští ročník je plánován na 19. - 20. 9. 2025 a už teď mohu 

prozradit, že se hlavní program 
bude točit kolem našich báječ-
ných Bzeneckých drmolic, které 
oslaví dvacáté narozeniny. Po-
gratulovat jim přijedou i Kollárov-
ci, takže předpokládám, že tančit 
budou úplně všichni.

Irena Koukalová Uličná

SVATOMARTINSKÉ SLAVNOSTI
V sobotu 16. 11. jsme se ve Bzenci mohli procházet dějinami. 

Od  jedné hodiny na nádvoří defilovali vojáci francouzské ar-
mády, carského Ruska a rakouského císařství, kteří se svolávali 
vířením bubnů, přesouvali děla a připravovali se na bitvu, která 
vypukla před třetí hodinou.

Mezitím vyjel svatý Martin s družinou devíti jezdců na projíž-
ďku Bzencem, aby před druhou hodinou dorazil na nádvoří zám-
ku, kde už čekali návštěvníci ochutnávající svatomartinská vína 
od  bzeneckých vinařů a  svatomartinské rohlíčky od  šikovných 
dam z bzeneckého Sokola. K dobré náladě hrála cimbálová mu-
zika a zpívaly Bzenecké drmolice. Následovalo žehnání mladých 

vín naším otcem Martinem a  přípitek svatomartinským vínem, 
ke kterému se připojila i senátorka Eva Rajchmanová. 

Moc děkuji Petru Janovskému za zapůjčení nádherné zbroje 
pro svatého Martina a paní Svrčinové, které se podařilo domlu-
vit mimořádně hodné a klidné koně. Děkujeme i otci Martinovi, 
žebráku Vojtovi, Petru Nejezchlebovi za technické zajištění akce 
a Službám města Bzence za připravení areálu. Velké díky patří 
také bzeneckým vinařům, kteří se do akce s vervou zapojili, jme-
novitě pak děkujeme i jejich předsedkyni Martě Petříkové.

Irena Koukalová Uličná

DOVOLUJEME SI VÁS POZVAT NA AKCE V PROSINCI:

14. 12. 2024   14:00  •  Vánoce na zámku
Maličký Marijánek
Bohaté občerstvení od místních spolků
Rukodělný jarmark
Vánoční tradice
Dílničky
Akci pořádá Bzenecký klubík a byla podpořena Nadací Via  
v programu Místo, kde žijeme

21. 12. 2024   15:00  •  Hudební advent se zpíváním  
u stromečku
kaple svatého Floriána a Šebestiána
Tom Mikulec, Míša Krobot Rotterová, Milan Krobot - vánoční 
filmové písně a legendární československé vánoční písničky
U stromečku koledují děti z Marijánku a Bzenčánku a následně 
si společně zazpíváme vánoční koledy pod taktovkou  

Bzeneckých drmolic, Občerstvení zajištěno

24.12. 2024   9:00 – 11:00  •  Vánoce pro pejsky a kočičky 
v útulku
Na Štědrý den můžete pod stromeček do bzeneckého útulku 
Jménem psa přinést: granule, konzervy, sací podložky a dřevitou 
vlnu. Do kočičího útulku v Domaníně: granule, konzervy a hračky 
pro kočičky. V tomto případě i peníze jsou dárek.

28.12. 2024   17:15 – 18:45  •  Bruslení pro Bzenčany v hale 
v Uherském OStrohu
 
31. 12. 2024   Silvestr na kapli
Mše svatá
Tichý ohňostroj

PODZIM V SOKOLE

SEFOGA V TŘEBONI
V  září se členové našeho oddílu zúčastnili celostátního setká-
ní oddílů pobytu v  přírodě, které bylo programem zaměřeným 
na pobyt v přírodě přímo nabité. Hlavní náplní programu byly níz-
ké a vysoké lanové překážky. Cvičitelé se učili, jak tyto překážky 
správně a bezpečně postavit a děti si je zase mohly vyzkoušet. 
Radost ze zdolávání překážek byla nepřehlédnutelná, děti si tak 
osvojovaly nejen pohybové dovednosti, ale také odvahu a týmo-
vou spolupráci.

Další část programu se věnovala rozdělávání ohně různými 
způsoby – včetně křesání a tření dřev. Každý účastník měl mož-
nost vyzkoušet si a  naučit se, jak správně s  ohněm v  přírodě 
zacházet.

Součástí programu byl i  výlet na  rašeliniště Červená blata.  
Samozřejmě nemohl chybět ani slavnostní večerní oheň s písně-
mi, vyprávěním příběhů a sdílením dojmů. V neděli před odjez-
dem zbyl ještě i čas na návštěvu Schwarzenberské hrobky. 

Akce proběhla během víkendového pobytu v Doubí u Třeboně 
a nabídla mnoho zážitků, které si děti i cvičitelé odvezli domů.

PAMÁTNÝ DEN SOKOLSTVA 
Dne 8. října jsme se u příležitosti Památného dne sokolstva se-
šli u  rybníka za  Penny. Tento každoroční tradiční pietní akt je 
spojen s  vypouštěním lodiček na  hladinu. Každá lodička nese 
nejen světlo svíčky, ale také vzpomínku na odvahu a oběť našich 
bratří a sester, kteří se během všech tří odbojů nebáli postavit 
za ideály svobody a demokracie. S dětmi a jejich cvičiteli jsme si 
připomněli historii sokolského hnutí a  jeho nezastupitelnou roli 
v klíčových okamžicích našich dějin. 

Děkujeme všem, kteří se této akce účastní společně s námi, 
ať už jsou to naše milé sestry ze zdravotního cvičení, nebo rodiče 
dětí a další příznivci naší tělocvičné jednoty. 

DO PRAHY ZA HURVÍNKEM
Druhý říjnový víkend jsme s dětmi z oddílu Pobytu v přírodě vy-
razili na víkend do Prahy. Páteční večer patřil kultuře, navštívili 
jsme Divadlo Spejbla a Hurvínka, kde jsme si užili představení 
„Hurvínek prodává nevěstu“ – vtipnou a originální adaptaci opery 
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Pražská zoo

Blahopřejeme všem, kteří oslavují svá významná  
životní jubilea:

80 let
Ludmila Čechová
Josef Daněček
Zdeňka Dohnalová
František Goliáš
Marie Hrabcová
Anna Janíková
Ludmila Ondrušová
Ludvík Opravil
Anna Pavelková
Marie Růžicová
Petr Uretšlégr

85 let
Pavel Bukvald
Marie Holasová
Tomáš Rolník
Karel Tejkl

90 let
Jaroslav Juras
Drahomíra Polášková
Maria Studničková

91 let
Marie Ševčíková
Miroslav Žádník

92 let
Rudolf Janoušek
Jaromíra Nevřivá
Miroslav Potůček
Danuše Sochnová

94 let
Danuše Nevřivá

Loučíme se s občany, kteří opustili naše řady:

Anna Jagošová
Anna Janíková
Svatava Jurtíková
Marie Konečná
Věra Kumpánová
Jiří Mlček
Věra Ryšková
Libor Skřivánek

Vzpomínka
Dne 8. listopadu jsme vzpomněli 40. výročí úmrtí pana Bohumíra Hostýnka ze Bzence.  
Kdo jste ho znali, věnujte mu s námi tichou vzpomínku.
Za vzpomínku děkuje rodina Hostýnkova

MĚSTSKÁ KNIHOVNA INFORMUJE
Městská knihovna oznamuje svým čtenářům, že posledním půjčovním dnem roku 2024 bude čtvrtek 19. prosince. V roce 2025 zaha-
jujeme ve čtvrtek 2. ledna.

Jitka Navrátilová

Bedřicha Smetany Prodaná nevěsta, v níž samozřejmě nemohly 
chybět její nejznámější árie. 

Po  představení jsme měli jedinečnou příležitost nahlédnout 
do zákulisí divadla. Loutkoherci nás přivítali s úsměvem a ochotně 
odpovídali na všechny naše zvídavé otázky. Děti si mohly prohléd-
nout nejen loutky, ale i scénu, projít se mezi kulisami a vyzkoušet 
si některé rekvizity a doplňky ke kostýmům operních pěvců. 

V sobotu jsme pak zamířili do pražské ZOO, kde jsme strávili 
celý den. Ten jsme pak zakončili večerní procházkou po  Praž-
ském hradě. Všechny nás ohromila především nasvícená ka-
tedrála svatého Víta a Zlatá ulička. O naše pohodlí se postarali 
libeňští sokolové, kteří nám poskytli zázemí ve své sokolovně. 

Mgr. Jarmila Miškarová, náčelnice T. J. Sokol Bzenec

✁

Uzavřené sňatky:

Radek Hylš z Vracova a Žaneta Bartošíková z Polešovic
Petr Kukulka a Kateřina Hojačová z Kyjova
Jiří Hlavinka z Veselí nad Moravou a Markéta Musilová z Prahy
Jan Dzian z Bílovce a Kateřina Vorlická z Ostravy
Lukáš Hanák a Kamila Presová z Vracova
Ian Eli Fairley z Velké Británie a Michaela Nosková z Vracova
René Dančo z Brna a Martina Svidová ze Bzence
Šimon Rygar z Vracova a Eliška Bučková ze Sudoměřic
Tomáš Kolář a Jana Chludilová z Dubňan
Petr Janoška a Šárka Dvořáčková z Osvětiman
Vojtěch Škarecký z Vracova a Adéla Pantlíková z Žádovic
Dominik Stávek a Monika Vrtalová ze Syrovína

Vítáme tyto malé bzenecké občánky:

Josefína Fraňová
Nela Kutálková
Filip Lžičař
Anna Mrkusová
Marie Mrkusová
Stella Rolníková
Antonín Schneider
Šimon Stuchlík

Dne 12.11. 2024 proběhla v  prostorách hotelu Junior 
každoroční beseda seniorů starších 80 let. Této akce se 
účastnilo i vedení města, pan starosta a oba místostaros-
tové, kteří s občany rádi probrali aktuální záležitosti naše 
města a zodpověděli veškeré jejich otázky.

Na  letošní setkání dorazilo téměř 80 seniorů. O kul-
turní zpestření se postaraly děti z Maličkého Marijánku 
pod vedením Ivy Mikulčíková a Anny Marie Fialové, kte-
ré svým milým vystoupením vykouzlily úsměv na rtech 
všech přihlížejících. Hudebního doprovodu se ujala dět-
ská cimbálová muzika Chrústi pod vedením Jaroslava 
Janovského, která se postarala o  navození příjemné 
atmosféry.

Všichni se společně těšíme a doufáme, že se v příštím 
roce sejdeme ve stejném nebo lépe ve větším počtu.

Michaela Suski, matrikářka, SPOZ
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BZENECKÉ KOPANÁ
Vážení příznivci bzenecké kopané, tradičně vám v posledním letoš- 
ním čísle Bzeneckého zpravodaje přináším zhodnocení minulé 
sezony i podzimní části současné sezony všech našich mužstev. 

MUŽI „A“ 4. MORAVSKOSLEZKÁ LIGA  
SKUPINA E

Po sportovní stránce jsme dosáhli historicky nejlepších výsledků 
v celé historii fotbalového klubu. V posledních dnech roku 2023 
jsme ale museli řešit nečekané ukončení angažmá trenéra Bekra. 
To nám způsobilo komplikace a nekonečné telefonáty při shánění 
jeho nástupce. Vytipovali jsme si několik trenérů, se kterými jsme 
jednali. Využil jsem svoji osobní známost s Bobem Páníkem a ně-
které adepty včetně jeho „dvorního“ asistenta Honzy Somber-
ga jsem s ním konzultoval. Když ani on nevyšel, oslovil jsem při 
osobní schůzce přímo Boba Páníka a nakonec jsme se domluvili 
na spolupráci. To, že u nás působí jeden z nejlepších trenérských 
odborníků v Česku, považuji také za velký úspěch bzenecké ko-
pané. Šli jsme do této spolupráce i s vědomím, že z důvodu plá-
nované operace nám bude na  jaře cca 2,5 měsíce chybět. Byl 
jsem si vědomý toho, že to budu muset odtrénovat za něho. 

Těší nás také, že se o  něco málo zlepšila divácká podpora 
a na naše utkání chodí v průměru 250 diváků. Výjimkou byla ná-
vštěvnost utkání se Sigmou Olomouc, kdy nás i v trvalém dešti 
přišlo podpořit 1  300 diváků. Toto utkání natáčeli i  tři televizní 
štáby a přítomno bylo několik zástupců médií. Reportáž byla do-
konce i v hlavních zprávách České televize. Určitě to byla výborná 
propagace klubu a celého města Bzenec.

Po  podzimním 5. místě jsme po  dobrých výsledcích v  jar-
ní části soutěže v konečné tabulce ročníku 2023/2024 skončili  
na 2. místě. Ze všech skupin (3) divizí jsme z  týmů na druhém 

místě uhráli největší počet bodů a reálně se začalo jednat s FAČR 
o  mimořádném postupu z  druhého místa do  3. ligy. V  té době 
totiž klub Znojmo řešil existenční problém, kdy ho jeho zahraniční 
majitel odmítl financovat. Nakonec se situace ve Znojmě uklidnila 
a my jsme tím pádem zůstali v divizi.

V  jarní mimořádné dotační výzvě Národní sportovní agentury 
jsme uspěli s naší žádostí a po několika letech marných poku-
sů jsme získali dotaci na výstavbu hřiště s umělou trávou. V této 
mimořádné dotační výzvě (jaro 2024) jsme jediným fotbalovým 
klubem v České republice, který finanční podporu získal. Hřiště 
už se nyní buduje a hotovo by mělo být na jaře 2025. Samotný 
A tým trénuje 3 x týdně a momentálně se pohybuje v dílčí tabulce 
divize (ponovu 4. ligy) ročníku 2024/2025 mezi prvními pěti týmy 
soutěže. 

MUŽI „B“ 8. LIGA HODONÍN
Tým mužů Slovanu Bzence B již druhou sezonu hraje soutěž 
Okresní přebor, nyní 8. liga dospělí, a tým nadále trénuje pod ve-
dením trenérů Ondřeje Okénky a Josefa Vajdíka. 

Minulou sezonu v okresním přeboru 2023/2024 jsme nakonec 
jako nováčci soutěže dohráli na velmi pěkném celkovém 4. místě 
s celkovým skóre 56:53 (viz konečná tabulka níže). Naše působe-
ní v soutěži lze tedy hodnotit jako velmi zdařilé.

Podzimní část současné sezony 2024/2025 v soutěži Okres-
ního přeboru jsme rozehráli taktéž s  dobrými výsledky.   Před 
posledním soutěžním utkáním podzimu se aktuálně nacházíme 
na  5. místě tabulky se ztrátou 1 bodu na  4. místo, které nyní 
okupuje B tým FC Kyjov 1919. Na kontě máme zatím 6 vítězství, 
3 remízová utkání a 3 prohry. Ale co je pro nás důležité, tak se 
snažíme hrát kombinační, pohledný a moderní fotbal. 

DOROST 5. LIGA JMKFS SKUPINA C
Po neúspěšné podzimní části jsme doufali, že se dá kolektiv do-
hromady, v zimní přípravě zabere, pokusí se na  jaře uhrát lepší 
výsledky a  v  soutěži se zachránit. Bohužel tréninková morálka 
dorostu byla u některých hráčů nadále špatná, což se negativně 
odrazilo na souhře a celkovém projevu v utkáních. Po celou dobu 
soutěže jsme se pohybovali na čáře sestupu a na většinu soupeřů 
jsme nestačili. Tým jsme museli v každém zápase doplňovat ně-
kolika hráči mladšího dorostu. Vázla nám souhra a dopouštěli jsme 
se velkého množství chyb. Zachránit v soutěži jsme se mohli v zá-
věru sezony, kdy jsme hráli několik utkání s potencionálně slab-
šími družstvy. Podařilo se nám vyhrát ale jen dvě, v Medlánkách 
2:1 a doma s Bystrcí 4:2. O našem sestupu tedy nakonec rozhodla 

domácí remíza s nejslabším soupeřem z Kyjova 1:1 ve druhém 
jarním kole. Přes drtivou převahu a množství šancí jsme nedoká-
zali nastřílet více branek, a nakonec jsme byli rádi i za tu remízu. 
V posledním kole nám ještě svitla naděje, ale to bychom museli 
vyhrát v Soběšicích. Hoši bohužel utkání nezvládli a o našem se-
stupu ze soutěže rozhodla prohra v poslední minutě 2:1. 

Mladší dorostenci si v krajském přeboru vedli celkem slušně, 
o čemž svědčí jak 9. místo se 43 body, tak také vyrovnaná bilance 
výher a proher, ale taky jejich zlepšený herní projev. S předními 
týmy jsme sice prohrávali, ale polovinu tabulky jsme po dobrých 
výkonech dokázali porazit. Po celou sezonu pomáhali mladšímu 
dorostu i  kluci ze žáků, a  když nemohli nastoupit hoši ročníku 
2009, oslovili jsme kluky narozené v roce 2010. Ti se v manšaftu 
vůbec neztratili a podávali dobré výkony. Je velká škoda, že starší 
dorost neudržel krajský přebor, neboť v mladším dorostu máme 
hráče, kteří by si tuhle soutěž určitě zasloužili. Uvidíme, zda se 
nám v 1. třídě (nově 5. liga starší dorost JmKFS (C) bude dařit, 
a zkusíme opět vykopat krajský přebor (nově 4. liga starší dorost 
JmKFS).

Po sestupu z krajského přeboru do 5. ligy JmKFS skupina C 
máme v soutěži jen jedno družstvo. Realizační tým, který zůstal 
ve stejném složení - Jirka Šafář, Tonda Píštěk a Broňa Chovanec, 
má k dispozici tento kádr: Štěpán Štván, David Pres, Vojta Kli-
mek, Jakub Frelich, Šimon Němeček, Marek Šlampa, Adam Juřík, 
Tomáš Fridrich, Jan Loprais, Tomáš Hynčica, Štěpán Gasnárek, 
Filip Fridrich, Lukáš Marek, Michal Londin, Lukáš Pavlíček, Jakub 
Tichý, Tadeáš Frelich, Patrik Štěpaník a Jonáš Motáň. 

U dorostenců byla během minulé sezony velká fluktuace, více 
jak polovina kádru nám odešla nebo skončila. Do nové sezony 
přišlo několik šikovných hochů ze žáků, kteří do kádru zapadli. 

Utkání se Sigmou Olomouc, kterého se zúčastnilo 1300 diváků

Družstvo mužů „A“ 4. Moravskoslezská liga „E“ Družstvo dorostu 5. liga JmKFS „C“
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Kluci trénují třikrát v týdnu - úterý, středa, pátek. Příprava v týd-
nu je u těchto hochů ale složitá, protože polovina z nich je přes 
týden různě po internátech a stíhají stěží páteční trénink. Záleží 
jen na nich, jestli si v týdnu zatrénují v místě své školy. Například 
Adamu Juříkovi jsme zajistili možnost trénovat na Startu Brno. 
Novou sezonu začali kluci remízou v Lanžhotě 4:4 a domácí proh-
rou s Krumvířem 1:2. Následovala šňůra čtyř vítěztví s Velkou 3:0, 
Starým Poddvorovem 14:0, Kyjovem 3:0 a Vnorovy/Zarazice 7:0. 
Před posledním kolem podzimu je tým v tabulce zatím na čtvrtém 
místě a ztrácí tři body na vedoucí Velké Pavlovice.

STARŠÍ ŽÁCI KRAJSKÁ SOUTĚŽ JMKFS  
SKUPINA B 

Přípravu na novou sezonu 2023/2024 jsme zahájili dvěma tré-
ninky před dvoudenním mezinárodním turnajem SKM CUP 2024, 
který pořádal fotbalový klub FC Veselí nad Moravou. Turnaje se 
účastnily i týmy ze Slovenska a Polska, což bylo pro nás zajímavé. 
Odehrané zápasy byly konfrontací po delší prázdninové fotbalové 
pauze, a i přes nesehranost a herní nedostatky jsme obsadili 9. 
místo z 12 nasazených týmů. Celkové umístění pro nás trenéry 
nebylo rozhodující; cennější pro nás bylo herní zapojení dorazo-
vých ročníků hráčů z mladších žáků a starší přípravky a individu-
ální herní kvalita jednotlivých kluků.

Hned po turnaji jsme pokračovali v přípravě tradičně společně 
s mladšími žáky soustředěním v rekreačním středisku Vápenky, 
kde kluci mají špičkové podmínky pro svůj fotbalový a pohybový 
rozvoj. Po dobu krásných pěti dní se mohli věnovat nejen sportu, 
kterému se pravidelně věnují již několik let, ale i dalším sportov-
ním a relaxačním aktivitám, jako je plavání, posilování, saunování 
a koupání ve vířivce. Měli jsme samozřejmě naplánovány i dal-
ší společné volnočasové aktivity. Nemohu však opomenout ná-
vštěvu trenéra z Regionální fotbalové akademie Brno, Vladimíra 
Bekera, který pro kluky připravil tréninkové jednotky vycházející 
z metodiky moderního trénování, podávané zábavnou a soutěži-
vou formou.

Návštěva byla velmi přínosná a obohacující nejen pro kluky, 
ale i pro nás trenéry, protože konzultace a zkušenosti akademic-
kého trenéra jsou pro nás důležitým vodítkem v přístupu ke tré-
nování. Tímto bych chtěl poděkovat Jiřímu Dolanovi, který setkání 
s Vladimírem Bekerem domluvil. Dalším zpestřením soustředění 
byl přátelský zápas s  TJ Sokol Hroznová Lhota a  také tradiční 

výšlap na Javořinu. Tréninkový proces byl zahájen hned po ná-
vratu ze soustředění.

Po odehraném předposledním 12. kole Krajské soutěže se po-
hybujeme na čtvrtém místě s 26 body za 7 výher, 2 remízy a 2 
prohry s celkovým skóre 42 vstřelených a 16 obdržených branek.

MLADŠÍ ŽÁCI KRAJSKÁ SOUTĚŽ JMKFS  
SKUPINA B

Podzimní  sezona mladších žáků byla směsicí vyrovnaných zá-
pasů, úspěchů i  těžkých proher. Tým se projevoval bojovností 
a  schopností bodovat proti různým soupeřům, přičemž některé 
zápasy ukázaly velký potenciál, zatímco v jiných utkáních se ob-
jevily nedostatky, zejména v defenzivní hře. 

Na začátku nové sezony jsme absolvovali soustředění na Vá-
penkách, kde jsme sehráli přípravné utkání proti Hroznové Lhotě, 
které jsme vyhráli. První zápas Bzenec-Rakvice 3:3. Vyrovnaný 
zápas, ve kterém tým ukázal silný ofenzivní potenciál, ale obrana 
byla trochu slabší. Výsledná remíza odráží celkovou rovnováhu 
mezi týmy. Druhý zápas Bzenec-Mikulov 2:1. Cenné vítězství, kde 
tým ukázal dobrou taktiku a zodpovědnou obrannou hru. Skvělý 
výkon brankáře a  efektivní využití šancí vedlo k  zaslouženému 
prvnímu vítězství. Třetí zápas Těšany-Bzenec 5:0. Těžká porážka, 
kde se projevily nedostatky v defenzivní hře a problémy s orga-
nizací týmu. Tento zápas ukázal, že tým má rezervy, na nichž je 
třeba zapracovat. Čtvrtý zápas Bzenec-Dubňany 2:2. Opět vyrov-
naný zápas, v němž tým předvedl svou bojovnost, ale objevily se 
i  chyby, které nás stály body. Ukázalo se, že tým má potenciál 
hrát vyrovnané zápasy s těžkými soupeři. Pátý zápas Bzenec-No-
vosedly 3:0. Výborný výkon a zasloužené vítězství. Tým předvedl 
solidní hru jak v útoku, tak v obraně. Skvělá komunikace mezi 
hráči a efektivní zakončení. Šestý zápas Bohdalice-Bzenec 3:3. 
Další remíza, která ukázala, že tým se umí prosadit, ale stále má 
rezervy v obraně. Tento zápas mohl skončit i vítězstvím, kdyby se 
podařilo lépe uhlídat soupeřův tlak. Sedmý zápas Bzenec-Drno-
vice 1:6. Těžký zápas, ve kterém byl soupeř jednoznačně lepší. 
Hráči Bzence nezvládli soupeřův tlak, což vedlo k vysoké poráž-
ce. Osmý zápas Kobeřice/Šaratice-Bzenec 6:3. Zápas s vysokým 
počtem obdržených gólů. I  když tým dokázal skórovat, obrana 
opět nezvládla rychlé protiútoky soupeře, což vedlo k další vyso-
ké porážce. Devátý zápas Bzenec-Kyjov 3:5. Napínavý zápas, kde 
tým ukázal bojovnost, ale soupeř byl o něco efektivnější. Přesto 

Bzenec předvedl solidní výkon, zejména v útoku. Desátý zápas 
Slavkov-Bzenec 0:2. Skvělý defenzivní výkon a důležité vítězství. 
Tým hrál koncentrovaně, využil šance a zvládl udržet čisté konto, 
což je výborný výsledek. Jedenáctý zápas Bzenec-Podluží 3:1. 
První poločas hráči nevyužili svoje šance a svojí jedinou střelou 
dal soupeř kontaktní gól. Hráče to ale nepoložilo, dali další dva 
góly a  udrželi si vedení. Dvanáctý zápas Lanžhot-Bzenec 1:2. 
Vyrovnaná hra obou týmů, ale ten náš byl zaslouženě odměněn 
všemi třemi body. Už jen stačí odehrát poslední zápas, tak snad 
bude vítězný.

Tréninky mladších žáků probíhají třikrát týdně pod vedením 
Jaroslava Lungy a Oldřicha Bábíka, a to jeden týden ve Vracově 
a další týden ve Bzenci. Kromě toho máme také speciální tréninky 
pro brankáře, které vede Martin Bábík. Také nám chodí vypomáhat 
akademický trenér mládeže Vladimír Beker, za což jsme velmi rádi. 

STARŠÍ PŘÍPRAVKA OKRESNÍ LIGA  
OFS HODONÍN

V  této kategorii nastupují děti ročníku 2014 a  2015, případně 
doplněny i mladšími dětmi, které výkonnostně na tuto kategorii 
dosahují. Velmi nás těší, že i v této kategorii máme dostatek dětí. 
Moc rádi ale přivítáme v našem, myslím si, velmi dobrém kolekti-
vu i další děti, které mají zájem sportovat a hrát fotbal. 

Nechtěl bych čtenáře Bzeneckého zpravodaje nudit čísly, kte-
ré nikoho moc nezajímají, ale zmíním alespoň počet dětí v  této 
kategorii. Dětí ročníku narození 2014 v současné době dochází 
na tréninkové jednotky 16, dětí ročníku narození 2015 11 a děti 
ročníku narození 2016, ktere výkonnostně spadají do této kate-
gorie, dochází na trénink 2. Celkově tedy nyní máme v kategorii 
starší přípravky 29 dětí. 

V  této kategorii se stále moc nehledí na dosažené výsledky, 
a  proto se tabulky této kategorie nezveřejňují a  nejsou nikde 
uvedeny. Děti v  této kategorii se mají postupně zdokonalovat 
ve fotbalových dovednostech a pomalu se připravovat na takzva-
ný „velký fotbal,“ tedy fotbal hraný na celém fotbalovém hřišti. 
Děti by v této kategorii měly postupně upouštět od individuálního 
hraní a měly by se snažit hrát týmově a kombinačně. 

Vzhledem k  vysokému počtu dětí se nám podařilo přihlásit 
do soutěže dva týmy starší přípravky a nastupujeme tedy na okre-
se Hodonín ve  skupině starších přípravek Hodonínsko a Vesel-
sko. Je zbytečné zde vyzdvihovat jednotlivce, spíše bych chtěl 
pochválit všechny děti starší přípravky jako kolektiv. Jsme jedno 
srdce, jeden tým! Na dětech je vidět odhodlání stále se zlepšovat, 
a  i  ty děti, které nebyly natolik fotbalové, se za  tuto podzimní 
část sezony rapidně zlepšily, což se také odráží na  výsledcích. 
Již nejsme ti otloukánci, kteří od  všech dostanou nabouchané. 
Jsme prostě odvážní, chceme hrát fotbal, chceme se zlepšovat 
a chceme vyhrávat. Spoustě týmů a trenérů jsme v této části se-
zony ukázali, že sdružený tým Bzence a Vracova není v soutěži 
jen do počtu a umí všem pořádně zatopit. Několikrát za sezonu 
jsme s trenéry zaslechli, že o naše děti mají zájem týmy, jako je 
Slovácko či Hodonín. Na druhou stranu jsme rádi, že děti od nás 
neodchází a vyrůstají v kolektivu svých kamarádů a spolužáků, 
se kterými se postupnými krůčky posouvají fotbalově dopředu. 
Velmi nás těší zájem dětí o nejkrásnější týmový sport, z  čehož 
máme s trenéry velkou radost. 

V kategorii starší přípravky v současné době vaše děti trénuje 
kolektiv trenérů Jiří Dolan, Ivo Vorálek, Ladislav Moudrý a nově 
také Tomáš Unger. Do našeho kolektivu trenérů však velmi rádi 
přivítáme další, kteří stejně jako my vidí v dětech naši budouc-
nost, a nejen tu fotbalovou. 

MLADŠÍ PŘÍPRAVKA OKRESNÍ LIGA  
OFS HODONÍN

Posledními dohrávkami nám v  tomto týdnu skončila podzim-
ní část fotbalové sezony 2024/2025 a je na čase se podívat, jak 
se mladší přípravce (ročníky 2016 a mladší) sdruženého týmu TJ 
Slovan Bzenec a FC Vracov vlastně dařilo. Na konci července pro-
běhlo tradiční soustředění na DDM Vracov, kterého se zúčastnilo 
39 dětí od starší přípravky po mini přípravku. Od půlky srpna jsme 
začali s tréninky, ze začátku v omezeném počtu, protože většina 
dětí trávila prázdniny na táborech, nebo na dovolené s rodiči, ale 
postupně dětí přibývalo. Tréninky probíhaly dvakrát týdně - jeden 
týden ve Bzenci, druhý týden ve Vracově. 

Vzhledem k tomu, že v této kategorii máme dostatek dětí, tak 
jsme do okresních soutěží přihlásili dvě družstva mladší přípravky. 
Jeden tým hrál ve skupině Veselsko a druhý ve skupině Hodonín-
sko. První kola se hrála už na konci prázdnin. Začali jsme výborně 
a připsali si první výhry. V této kategorii se tabulky nevedou, sna-
žíme se, aby si zahrály všechny děti, které chodí trénovat. Zkuše-
nější děti nastupovaly za „A“ tým ve skupině Veselsko a připsaly si 
9 výher a jednu porážku při skóre 116:56. Ve skupině Hodonínsko 
za „B“ tým nastupovaly děti méně zkušené a občas jim pomohli 
i kluci z „A“ týmu. Konečná bilance je 6 výher a 3 prohry při skóre 
98:60. 

Jak tedy hodnotíme my trenéři uplynulou podzimní sezonu? 
Určitě je super, že máme v  této kategorii pořád dostatek dětí, 
které chtějí sportovat, a  fotbal je baví. Děti, co odešly do starší 
kategorie, nahradily děti, co přišly z mini přípravky a  také úplní 
nováčci. Potěšilo nás, že přišly další 4 holky. Jsou moc šikovné, 
svým poctivým přístupem k tréninkům se s klukama hecujou, což 
je pro všechny motivace se stále zlepšovat. Máme radost, že je 
na dětech vidět neustálý posun. Je super, že se dva nováčci ob-
jevili i  mezi trenéry, a  tak jsou tréninky kvalitnější, můžeme se 
rozdělit na menší skupinky a dětem se více věnovat. 

Družstvo starších žáků JmKFS „B“ Družstvo mladších žáků JmKFS „B“

Družstvo starší přípravky Okresní liga OFS Hodonín.
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Družstvo mladší přípravky Okresní liga OFS Hodonín.

MINI PŘÍPRAVKA – U7

Nejmladší kategorií sdruženého týmu TJ Slovan Bzenec/FC Vra-
cov je kategorie U7 Mini přípravka, kde aktuálně hrají děti ročníku 
2018 a mladší.

Celkem se v průběhu sezony střídá 14 dětí, na tréninku je jich 
většinou do  10. Tato kategorie nehraje žádnou soutěž, ale do-
mlouvají se přátelská utkání nebo turnaje. V této kategorii nejde 
v zápasech o výsledky, ale o individuální roz-
voj dětí a především o radost ze hry. Ve všech 
zápasech byla vidět velká chuť dětí hrát, bo-
jovnost a nadšení do hry.

Na  tréninku se mimo fotbalových doved-
ností zaměřujeme i na celkový pohybový roz-
voj. Tréninky jsou vedeny zábavnou formou, 
všechna cvičení jsou formou hry tak, aby děti 
měly rády míč a měly radost z pohybu.

Závěrem bych chtěl jako jednatel poděko-
vat všem funkcionářům, trenérům, fanouš-
kům a lidem, kteří se starají a podporují bze-
necký fotbal.

Celý rok u nás probíhá nábor nových fot-
balistů a  fotbalistek. V případě dotazů volej-
te na  telefoní číslo 731 226 644 nebo pište 
na e-mail: jednatel@fotbalbzenec.cz. 

Velké poděkování za podporu bzeneckého 
fotbalu patří městu Bzenec a sponzorům, kte-
rými jsou: SMR Plus s.r.o., Nadace Andělína 
manželů Holešínských, RI okna a.s., Kyocera 
AVX, Decro Bzenec spol. s.r.o., Roth Czech 
s.r.o., Autojeřáby Dolan s.r.o., Autogas-Desta 
servis s.r.o., Fastek spol. s.r.o., sportovní vy-
bavení Penalty.cz, Fotbalservis.cz.

Příjemné prožití vánočních svátků, v novém roce hodně zdraví, 
štěstí a pohody přeje výkonný výbor TJ Slovan Bzenec z.s.

Za fotbalový klub TJ Slovan Bzenec z.s. jednatel oddílu  
Luboš Drozdy

Vzhledem k bohaté činnosti TJ Slovan Bzenec a omezenému pro-
storu v tištěném zpravodaji naleznete výsledkové tabulky a kom-
pletní činnost družstev na městském webu www.bzenec.cz.

NAŠI RODÁCI
KAREL LUDVÍK JELÍNEK
soudce, spisovatel a básník
* 14. 8. 1871 Enzersdorf
† 17. 1. 1934 Vídeň-Döbling

Narodil se v  rodině tesařského 
mistra Františka Jelínka a  Marie 
(rozené Slavíkové) v  Enzersdorfu, 
kde rodiče přechodně bydleli kvůli 
práci, ale již po dvou letech se vrá-
tili zpět do Bzence.

Karel Ludvík studoval gymná-
zium v  Uherském Hradišti, poté 
práva v Praze a ve Vídni. Postupně 
prošel různými funkcemi u  soudů 

v  Uherském Hradišti, Uherském Brodě, Kyjově, Židlochovicích 
a od roku 1920 působil jako vrchní rada vrchního soudu v Brně. 
Oženil se 6. srpna 1904 v Kyjově s Marií Josefou rozenou Neu-
gebauerovou (1884–1985), s níž měl syny Karla, Ivana a Jiřího. 
Již jako student psal básně a beletrii. Jeho báseň „Nový život“   

byla roku 1892 poctěna cenou Literárního odboru Moravskoslez-
ské besedy v Praze. Vydal knihu povídek „Od Bzenca,“ v časo-
pisech „Lumír“ a „Niva“ otiskoval básně. Přispíval i  do dalších 
časopisů a  krajinských listů, například do  „Pozoru“ a  „Času.“ 
V dalších letech se jako soudce věnoval odborné právnické lite-
ratuře.

V letech 1913–1923 byl členem Moravského kola spisovatelů. 
Básně otiskoval pod  pseudonymy Michal Rojar, Zdeněk Světlík 
a  Zorislav Vichor. Na  podzim 1933 téměř oslepl na  jedno oko. 
V  Čechách mu jej skrze vysoký krevní tlak a  kornatění tepen 
odmítli operovat, a tak se podrobil operaci na soukromé klinice 
ve Vídni-Döblingu. Zde také zemřel krátce po operaci na uvolně-
nou krevní sraženinu a jeho ostatky byly převezeny do Brna, kde 
je pohřben.

Více o životě tohoto významného Bzenčana naleznete v auto-
biografické knize jeho syna Ivana „Jablko se kouše.“ Ivan Jelínek 
pokračoval ve šlépějích svého otce a stal se vynikajícím básní-
kem a spisovatelem.

Petr Janovský

TOULKY BZENCEM A OKOLÍM
JEZUITSKÁ BÚDA
V 17. století získalo ve Bzenci vinice Tovaryšstvo Ježíšovo, které 
většina lidí zná spíše pod hovorovým názvem jezuité. Ti pod svý-
mi vinicemi na západním svahu Kněží hory vybudovali prostor-
nou patrovou budovu s lisovnou vína. Ta sloužila nejen k výrobě 
vína, ale také k reprezentaci a jezuité z Uherského Hradiště sem 
vozívali své hosty, aby „při výborném moku bzeneckém strávili 
několik příjemných chvilek,” jak uvádí Monsignore Josef Hanák 
ve svých Pamětech.

Po zrušení řádu roku 1773 koupila jezuitskou boudu i s vinicemi 
vrchnost. Na počátku 20. století sloužila již jen jako sklad vinařské-
ho náčiní a příbytek hlídačů. Poté byla v roce 1919 zbourána. Její 
vzhled se nám dochoval na několika snímcích a interiér si můžeme 
představit díky vyprávění tehdejšího ředitele škol Jana Gartnera. 

Družstvo mini přípravky U7.

Jezuitská búda na snímku z počátku 20. století.

Na výřezu z mapy Bzence z roku 1728 je jezuitská vinice zvýrazněna modře a označena číslem 39. Búda se nacházela u rozcestí při jihozápadní hranici pozemku 
a je označena číslem 38.
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Vraťme se tedy spolu s ním o více než sto let zpět a pojďme se 
podívat, jaká tajemství ukrývala tehdy již opuštěná budova:

Kdykoliv jsem kráčel mimo osamělou, oprchalou budovu tuto 
při hluboké cestě pod vinohrady „Havalou“ a „Kněží horou,“ vždy 
bych se rád byl podíval dovnitř. „Jezuitská búda“ však bývala stá-
le zamčena. Až jednou za sychravého předjarního dne po odpole-
dním vyučování jsme si tam vyšli. Vanul ostrý severovýchodní vítr 
a proháněl mraky po obloze. Lidé se pilně činili v polích a libovali 
si, že se jim pěkně ryje. Došli jsme k  samotě. Větší nízká část 
„Jezuitské búdy“ podobá se veliké stodole s vraty a nízkými okny. 
Má malebný patrový přístavek s pěknou mansardovou střechou. 
Na vrcholu této věžovité části vrže rezavá korouhvička s prola-
movaným letopočtem 1818 o dávných dobách roboty a utrpení. 
Vkusné římsy a komínová hlava jeví zručné dílo zednické. Okna 
přístavku kryjí dřevěné okenice a  železné mříže brání vstupu. 
Po stěnách na lešení popíná se vinná réva.

Otevřeli jsme skřípající vrata a vešli jsme do stodoly podob-
né veliké místnosti. V rohu stával kdysi mohutný dubový lis. Zbyl 

po něm jen otvor v podlaze jako polozasutá studně. V protějším 
rohu zachoval se ve zdi krb. Při něm se asi lidé zahřívali a vařívali 
si. Všude na nás zívá prázdnota, prachu a pavučin nikde neschází. 
Stěny počmárali nádeníci svými nápady, když se sem za nepoho-
dy uchylovali neb o vinobraní zde lisovali. Vešli jsme do přízemní 
světničky hlídačovy v  přístavku. Chudý sešlý nábytek. Několik 
ubohých obrázků viselo na  stěně. Ve  výklenku na  polici ležela 
stará pistole, kterou hlídač plašíval z vinohradu špačky. Vítr třískal 
vetchou okenicí o zpuchřelý rám. Po visutých schodech jsme vy-
stoupili do patra, do hořejší panské světničky s přístěnkem v pří-
stavku. Byla tam tma. Otevřeli jsme okenici a denní světlo objevilo 
nám polozbořená kamna, starou rozviklanou lavici, jediný to kus 
nábytku a všude spousty pošlých much. Ale vyhlídku z oken míval 
pěknou, kdo zde o vinobraní na nádeníky dohlížel a tu po řadu dní 
přebýval.

Petr Janovský

Z PERA NAŠICH ČTENÁŘŮ…

Vánoční přání
Přátelé moji drazí, milí – 
v tento vzácný i když zcela prostý čas,
prosím, abyste v duši světlo rozsvítili,
jež by mělo jako svíčka teplý jas,
aby dalo srdci dosti síly
zdolat křivdu, bolest, nenávistný mráz,
byste jiným jejich viny odpustili
a dokázali mít je rádi zas.
Potom snad i všechny vaše vlastní viny
Přestanou vás řezat jako ostrý nůž, 
v myslích rozplynou se jako stíny,
v srdci nebudou vás černě stínit už.
Ať jen láska budí ve vás laskominy,
- nezáleží, zda jste žena nebo muž – 
slzičky ať radost změní na květiny,
moře starostí ať změní na kaluž!
Ať se všechno zlé vždy láskou v dobré změní,
ať vždy ve všem učiníte správný krok,
v žití vašem zármutek ať není!
Tak Vám přeji krásné svátky a šťastný celý příští rok!

Eva Nevřivá

Hvězdičky to uhlídaly
malou v nebi skulinkou,
že se chystá Jezulátko
s andělíčků družinkou
na zem dolů přijeti,
potěšit hodné děti.
Přijede prý na kočárku
andělíčky taženém
a naseje štěstí, radost
v tomto čase blaženém.

Ó svatá dobo vánoční,
kdy v temné chvíli půlnoční
se Betlém náhle v záři skvěl –
to narodil se Spasitel.
A světlo lásky přeskvělé
nám z nebe nesou andělé
a z míru i štěstí krásný květ – 
z něj zlatá záře líbá svět – 
a ten se v slasti rozepěl –
nám narodil se Spasitel!

Co to znamená medle nového?
Neviděl jsem tak nebe jasného,
hvězdy překrásně svítí – 
musí to něco býti,
musí to něco býti!
Anděl v oblacích krásný se vznáší,
všemu stvoření radost přináší – 
slávu na nebi Bohu,
na zemi pokoj lidu,
na zemi pokoj lidu!
 

Méně známé koledy z dětství 
zaznamenala Eva Nevřivá

Láska
Když se ti stane
něco dobré
vždy je tam
anděl…
Když se ti srdce
napůl dělí
nejprve
on
rozevře své dlaně…
Vždy je to 
srdce
a ten anděl
co napoví…
… jak
dál.

Co anděl
Někomu anděl
propůjčí svá křídla
a ani o tom neví…
Někomu nečekaně
srdce poskočí…
to anděl strážný
daruje dnes
lásku…
Někomu anděl
propůjčí svá křídla…
ale, co potom
on
anděl bez křídel!

Pěkné dny sváteční vám přeje 
V. Radostová

Tuky a oleje nepatří do kanalizace!
Na třídění odpadu jsme si již všichni zvykli (nebo ale-
spoň většina z nás), třídíme papír, sklo, plast a  další 
suroviny. A co takové jedlé oleje a tuky? Ano, jsou to ty 
zbytky z pánve po smažení řízků, ale také olej z naklá-
daných sýrů či zeleniny, stejně jako ztužený tuk, zbytky 
sádla, másla, zkrátka veškeré oleje a tuky, používané 
v kuchyni, které by se po použití vyhodily či spíše vylily 
do výlevky v dřezu nebo WC.
Tam ovšem oleje a tuky v jakékoli podobě nepatří! Tuky 
a oleje totiž v kanalizaci zchladnou a společně s dalším 
drobným odpadem vytváří na stěnách potrubí povlak, 
který může časem vést až k ucpání kanalizace. Ve vět-
ším množství pak tuky samozřejmě představují značný 
problém na čistírnách odpadních vod.

Vzhledem k tomu, že opotřebené tuky a oleje, zejména 
po tepelné úpravě mohou obsahovat škodlivé (zpravidla 
karcinogenní) látky, není vhodné ani jejich přidávání do 
krmiv pro domácí zvířata (tyto látky se k nám pak vrátí 
ať již v masu, vejcích či jiných produktech..)

Oleje a tuky nepatří ani do přírody, neboť zalepují 
půdu a škodí drobným organismům i rostlinám, totéž 
samozřejmě platí i v případě kompostu, kde zhoršují 
a zpomalují proces kompostování.

Třídit a sbírat lze jakýkoli olej a tuk, který zbyde po po-
užití v kuchyni, jako například:

- oleje a tuky ze smažení,
- oleje z marinád, nakládaných potravin,

z rybiček v oleji atd.,
- veškeré ztužené tuky, sádlo, máslo, 

ale i tuky např. z výpeku.

jedlé oleje a tuky

Co, jak a kam
třídit

Recyklujme 

Vytříděný tuk a olej se nejlépe shromažďuje do pou-
žitých PET lahví, např. od minerálky. Tyto obaly jsou 
zároveň nejvhodnější pro manipulaci a další zpracování. 
Naopak není vhodné sklo, ale ani původní plastové lahve 
od oleje, které jsou málo mechanicky odolné a olej se 
může při přepravě a manipulaci zbytečně vylít.

Aby třídění bylo pro Vás co nejsnazší a nejdostupnější, 
měly by být v blízkosti vašeho bydliště umístěny ozna-
čené kontejnery pro sběr opotřebených tuků a olejů, 
kam budete moci PET lahve s vytříděným olejem a tu-
kem ukládat.

www.recyklujolej.cz
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Střední  škola  gastronomie,  hotelnictví  a   lesnictví  
Bzenec  

Střední škola gastronomie, hotelnictví a lesnictví Bzenec, příspěvková organizace 
náměstí Svobody 318, 696 81 Bzenec, tel. 518 384 527, www.sosbzenec.cz, e‐mail: info@sosbzenec.cz 

 

MATURITNÍ OBORY 
Masér sportovní a rekondiční 69 – 41 – L / 02 

Hotelnictví    65 – 42 – M / 01 

Ekologie a životní prostředí 16 – 01 – M / 01 

 

UČEBNÍ OBORY 
Cukrář   29 – 54 – H / 01 

Kuchař – číšník  65 – 51 – H / 01 

Lesní mechanizátor 41 – 56 – H / 01 

Rybář   41 – 53 – H / 01 

Zahradník   41 – 52 – H / 01 

NÁSTAVBOVÉ STUDIUM 
Mechanizace zemědělství  41 – 45 – L / 51 
a lesního hospodářství   
Podnikání    64 – 41 – L / 51 

JEDNOLETÉ OBORY  
(rozšíření kvalifikace, zkrácené studium pro uchazeče 

s výučním listem nebo maturitní zkouškou) 

Cukrář   Lesní mechanizátor 
Hotelnictví   Rybář 
Kuchař – číšník   Zahradník  
Výrobce potravin 

UČEBNÍ OBORY 
(pro žáky se speciálními vzdělávacími potřebami) 

Potravinářská výroba – cukrářské práce             
                        29 – 51 – E / 01 

Zahradnické práce 41 – 52 – E / 01 

Využijte zajímavé prostředí a podmínky pro svoje vzdělání. 
Více na www.sosbzenec.cz 

SUNNY POWER s.r.o., nám. Míru 616, 696 42 Vracov
Telefon: +420 604 618 098, +420 777 422 330, E-mail: info@sunnypower.cz

www.sunnypower.cz

Chcete se dozvědět více? Zavolejte nám nebo se za námi zastavte osobně do Vracova.

Naše firma Naše firma již více jak 15 let projektuje, instaluje a servisuje fotovoltaické systémy 
do firmem, jako je ta Vaše. Klienti si nás vybírají pro naši spolehlivost a řešení na klíč, 
které jim ubere spoustu starostí. Vyhodnotíme Váš projekt a navrhneme optimální 
řešení, vyřídíme dotaci, vytvoříme projektovou dokumentaci, kvalitně Vaši FVE 
nainstalujeme a hlavně se k Vám po realizaci nepostavíme zády. Součástí naší práce 
je totiž i následná pravidelná údržba či rychlý záruční a pozáruční servis.

0% úrok a splatnost až 15 let

pokrytí 90% výdajů předem

50% dotace na baterie

30% dotace na fotovoltaiku

Jste živnostník nebo vlastníte firmu? Zvažujete pořízení fotovoltaiky?
Nepromeškejte nové velmi výhodné dotace!
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Ing. David Kupka 
 

zeměměřické práce 
 
 

nabízí: 

vyhotovení geometrických plánů 

zaměření drobných staveb do katastru nemovitostí 

vytyčování hranic pozemků 

zaměření polohopisu a výškopisu 

vytyčování staveb 

*************************************************************************************************************** 
 

tel.: 602 330 631     e-mail: kupka.david@tiscali.cz     adresa: Koliba 2603/12, 697 01 Kyjov 

HLEDÁME NOVÉ 
KOLEGY A KOLEGYNĚ 

Buďte součástí výroby cukrovinek pro celý svět!

FINANČNÍ CONTROLLER

SALES SUPPORT | BACK OFFICE 
SPECIALISTA

VÝVOJOVÝ SPECIALISTA 
• Stabilitu silného zaměstnavatele
• Měsíční příděl cukrovinek zdarma
• Občasný homeoffice
• 5 týdnů dovolené
• Firemní benefity, stravování
• Nástup možný ihned

NABÍZÍME

tel. 518 398 765 kariera@candyplus.cz  www.candyplus.cz

Potřebujete vyřídit záležitosti spojené s veřejným 
zdravotním pojištěním u Zdravotní pojišťovny 
ministerstva vnitra ČR?

PolPoint
P o l i c i e  Č R

Adresa: Bzenec I nám. Svobody 805
Provozní doba: Pondělí - Pátek 8:00 - 16:00 hodin

» Konzultace a poradenství související s veřejným zdravotním pojištěním
» Poradenství s registrací u ZP MV ČR a přijetí přihlášky
» Přijetí oznámení o změně osobních údajů
» Přijetí dokladů k pojistným dobám
» Poradenství a přijetí žádostí o příspěvky z Fondu prevence
» Přijetí požadavku o přístupy do elektronické komunikace 
» Informace o smluvních zdravotnických zařízeních
» Podání přehledu OSVČ
» Podání formulářů spojených s povinnostmi zaměstnavatele – hromadná 

oznámení, přehledy plateb pojistného apod.

Služby kontaktního místa:

Nově jsme pro vás 
otevřeli moderní 
kontaktní místo

Přihlaste se 
k nám

Přeji vám požehnané a pohodové 
vánoční svátky, do nového 

roku 2025 vše dobré! 
Užívejte si radosti 

a krásy každého dne! 

Ing. Eva Rajchmanová, 
vaše senátorka za Hodonínsko, 

Kyjovsko a Veselsko

PF 2025
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ZÁMEK V PROMĚNÁCH ČASU DÍL VII.
Po smrti hraběnky Emílie získal bzenecké panství její syn hrabě 
Vilém Otto z Reichenbachu a Lesonic. Jeho životní příběh je u nás 
ve Bzenci téměř neznámý, a  i  to málo bylo za více než 150 let 
překryto snůškou smyšlenek, lží a  polopravd, které naneštěstí 
v obecném podvědomí zdomácněly a  jsou často přejímány jako 
holý fakt. Za informacemi o životě hraběte jsme se nakonec mu-
seli vypravit do muzeí, galerií a knihoven v Hessensko-Kasselsku. 
Svými vědomostmi nám pomáhala i princezna Elisabeth z Löwen-
steinu, Wertheimu a Freudenbergu – přímá pokračovatelka rodu 
hrabat z Reichenbachu a Lesonic.

Hrabě Vilém Otto se narodil jako sedmé z  osmi dětí kurfiřta  
Viléma II. Hesenského a hraběnky Emílie z Reichenbachu a Leso-
nic. V dětství byl jeho soukromým učitelem a vychovatelem teolog, 
filozof a pozdější hesenský vrchní školní rada Cornelius Grimm. 
Po absolvování gymnázia v Karlsruhe vystudoval Vilém Otto uni-
verzitu v Heidelbergu.

V roce 1840 získal zástavní právo na panství Langenzell blízko 
Heidelbergu, které koupil jeho otec za  384  000 zlatých gulde-
nů od knížecího rodu von Werde. Panství Langenzell bylo země-
dělsky zaměřeno a  proslaveno šlechtitelským chovem dobytka 
a  koní. Jak jsme již zmínili v  úvodu, po  smrti hraběnky Emílie 
připadlo v roce 1844 mladému hraběti také bzenecké panství.

Hrabě byl dobovým tiskem a okolím vnímán jako velmi pod-
nikavý a schopný člověk obhajující liberální politiku. Zabýval se 
problémy začátku industrializace a  drobných zemědělců. Vytý-
kána mu byla naopak občasná tvrdohlavost a vznětlivost. O jeho 
charakteru i respektu k obyvatelům svých panství svědčí násle-
dující událost z října roku 1848, kdy se lidé vykupovali z robotní 
povinnosti. Ve Bzenci byla výše této částky výsledkem oboustran-
né dohody mezi hrabětem a představenými obce. Když ale bylo 

oznámeno, že říšský sněm vydá zákonem stanovenou pevnou 
taxu tohoto výkupu, hrabě okamžitě vydal písemné prohlášení 
Bzenčanům, ve kterém se zavázal, že pokud bude tato sněmem 
stanovená částka nižší, bude ji respektovat, ale pokud by měla 
být naopak vyšší, než částka na které se dohodli, bude platit jejich  
předchozí úmluva.

Dne 19. dubna 1857 se hrabě Vilém Otto oženil s tehdy devate-
náctiletou Amélií Göler z Ravensburgu, pocházející ze starého ry-
tířského rodu. Z tohoto svazku se jim narodily dvě dcery – Karolína  
a Pavlína. 

Hrabě byl také členem a později i předsedou Hospodářského 
svazu jižního Německa, majitelem železáren v Dautphetal a spo-
luzakladatelem chemické továrny v Griesheimu. V roce 1854 kou-
pil i nedaleké panství Dolní Moštěnice kvůli cihelně, která se zde 
nacházela a hrála v jeho nejbližších plánech důležitou roli. O tom 
si ale povíme zase příště…

Petr Janovský, Libor Kuchař, Vít Vratislavský

Portrét hraběte Viléma Otty z  Reichenbachu a  Le-
sonic. Jeho originál se nachází spolu s  portrétem 
jeho manželky hraběnky Amálie v  jídelně princezny  
Elisabeth z Löwensteinu, Wertheimu a Freudenbergu,  
jejíž prababička Pavlína byla jeho dcerou a  také po-
slední držitelkou bzeneckého zámku z  rodu hrabat 
z Reichenbachu a Lesonic. Původní podoba zámku Langenzell, který hrabě získal v roce 1840.

Chemická továrna v Griesheimu.


